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s lovo s tarostky —

Vážení spoluobčané, pokaždé když si ráno 
poslechnu v rádiu, jaký asi bude den, neza-
pomene nám moderátor připomenout, jak 
rychle se přibližuje čas Vánoc. Podzim je tu 
a podle mého názoru je moc povedený. Vli-
vem sluníčka se krásně vybarvují stromy, 
ráno je sice chladněji, ale polední posezení 

na lavičce či otevření okna je stále ještě možné. Je mnoho příleži-
tostí, jak tento čas využít. Vídám vás na procházkách, někteří si 
připravují podzimní výzdobu, poslední rajčata ze záhonku již 
mizí. 

Dětské hřiště je stále plné dětí a i sportovců na sportovištích je 
dost. Chodím pravidelně okolo naší mateřské školky a jejich vý-
zdoba potěší každého, kdo jde kolem. Pokud do této části města 
často nezavítáte, na kousek výzdoby se můžete podívat u článku 
školky uvnitř čísla.

V podzimních dnech probíhá v našem městě také mnoho pra-
cí, které je potřeba před zimou udělat. Nejen že se můžete zbavit 
nepotřebných věcí, díky přistaveným velkoobjemovým kontej-
nerům, které se nacházejí v blízkosti vašich domovů, ale probíhá 
i úklid ulic. Moc se mi líbí nová květinová výzdoba ve velkých 
truhlících na náměstí. 

Proběhlo další setkání sokolníků, a to opět s mezinárodní 
účastí. Město bylo plné návštěvníků, kteří viděli na večerních 
výřadech vše, co dravci ulovili, ale měli také možnost zajít přímo 
k lovištím, kde probíhaly zajímavé ukázky lovu. Jako starostka si 
velice dobře uvědomuji, jak důležité a přínosné je pro naše měs-
to mít každým rokem možnost zde toto tradiční setkání přivítat, 
a vážím si toho, že právě Opočno je stále cílem sokolníků z celé 
Evropy. 

Nezastavují se ani práce a investice, které město má, z čehož 
mám velkou radost. Nyní se připravuje nová ambulance pro ob-
vodního lékaře v areálu bývalé nemocnice, kde se také pozvolna 
začíná rýsovat i ordinace pediatra, i když zatím jen v podobě pro-
jektové dokumentace a výběrového řízení. 

Někteří jste si jistě všimli, že i koupaliště bude zase o kousek 
krásnější. Pro naše nejmenší budou připraveny nové zábavné 
herní prvky, kde budou moci využít své dovednosti a vplout do 
světa fantazie.  

Práce je stále dost, ale je jí i spousta za námi. V tomto čísle no-
vin budete mít možnost si všechny investice připomenout a tře-
ba vás ještě napadne, co by se do budoucna líbilo vám. Snažíme 
se jako zastupitelé vše rozdělovat tak, aby se finanční prostředky 
využily efektivně a podpora se dostala tam, kde je v našem městě 
potřeba. Přeji vám krásný podzim.

 Šárka Škrabalová, starostka města Opočna

Setkání sokolníků je pro naše město každoročně velkou událostí. Na slavnostním zahájení na nádvoří opočenského zámku nesmí kromě 
sokolníků a dravců chybět ani děti z naší mateřské školy. Ohlédnutí za letošními „sokolníky“ najdete na straně 16. foto: Honza Ježdík
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zprávy nejen z  radnice —

P a n n a  M a r i e  n a  M o r o v é M 
s l o u P u  M á  o P r av e n o u  s v a t o z á ř

Významná dominanta Kupkova náměstí v Opočně je ve velmi 
špatném stavu a čeká ji celková rekonstrukce. Jako první byla na 
mariánském sloupu opravena svatozář Panny Marie.

Prvním krokem restaurátorských prací na dominantě Kupkova ná-
městí byla oprava svatozáře Panny Marie. Ta se na místo vrátila  
1. října. foto: red

Restaurátorský průzkum stavby morového sloupu, který má 
zhodnotit jeho stav a stanovit postup restaurátorských prací, byl 
zahájen v červenci. Jeho vyhodnocení je časově náročné a vý-
sledky by měly být známy v listopadu.

Během vyhodnocování restaurátorského průzkumu již mohla 
proběhnout oprava svatozáře Panny Marie, umístěné na korint-
ském sloupu. „Na svatozáři chyběly dvě hvězdy a byla částečně 
vylomená. Opravená svatozář již se všemi hvězdami byla upev-
něna 1. října,“ sdělila Innes Dobývalová, referentka odboru ma-
jetku a rozvoje města Opočna. 

O morových sloupech
Morový sloup nechal postavit hrabě Jeroným Colloredo a jeho 

zhotovitelem je italský sochař Giovanni Battista Bulla. Obsahu-
je nadživotní plastiky morových světců – ochránců proti moru 
(Roch, Šebestián, Karel Boromejský, František Xaverský) a ko-
rintský sloup s plastikou Panny Marie Immaculaty. Postaven byl 
v letech 1714–1718.

Morové sloupy se stavěly ve městech na veřejných prostran-
stvích jako poděkování za odeznění epidemie a ochrana proti 
další morové epidemii, které zasáhly Evropu v polovině 16. sto-
letí a trvaly až do konce 18. století. Sloup býval často vysvěcen 
a sloužil jako oltář pro venkovní bohoslužby, když byly kostely 
z hygienických důvodů uzavřeny. (red)

V souvislosti s návratem svatozáře nám do redakce přišel článek, 
který zde rádi přetiskujeme:

Korunovaná hvězdami
S velikou vděčností jsme mohli sledovat iniciativu našeho města 

při restaurování koruny Panny Marie na morovém sloupu Kupko-
va náměstí. Postupně ty hvězdy padaly, svatozář se nakláněla…  
Morové sloupy s konkrétními světci se stavěly vždycky po morových 
ranách, které sužovaly město, jako památník vděčnosti za jejich 
záchranu. 

I pro nás dnes může být tento sloup symbolickým. Mnohokrát 
kolem něho projdeme a už ho ani nevnímáme. Zkusme si však zno-
vu uvědomit jeho hodnotu. A pokaždé, když půjdeme přes náměs-
tí, poděkujme za jednu věc, kterou bereme již jako samozřejmost. 
Každý z nás má, myslím, za co děkovat. V této pohnuté době asi 
nejvíce za každý den prožitý v míru. Alespoň tak to cítím já. 

Ještě mě napadá – proč potřebuje socha Panny Marie  
12 hvězd? Každá socha má své specifické předměty, díky kterým 
i méně zdařilé dílo můžeme určit. Říká se jim atributy. Jenom dva 
světci mají kolem hlavy hvězdy – náš český světec, kterého také 
máme v Opočně, sv. Jan Nepomucký má kolem hlavy 5 hvězd, kte-
ré mají suplovat latinský nápis „Mlčel jsem“, a legenda praví, že 
když hledali ve Vltavě jeho tělo, tak bylo místo označeno pěti hvěz-
dami. Mariiných 12 hvězd pochází z biblického pohledu na nebe 
(z Apokalypsy, knihy Zjevení sv. Jana), kdy žena bojuje s drakem, 
a nakonec se stává královnou nebe, kdy je korunovaná 12 hvěz-
dami a pod nohama má měsíc. Toto znázornění Panny Marie je 
nazýváno Immaculata, Neposkvrněná. 

Tak tedy veliký dík našemu městu za opětovné korunování 
„Neposkvrněné“ hvězdami. Ať je spojený i s nadějí, že i v na-
šich životech se můžeme snažit restaurovat to, co se nám někdy  
rozpadá. Blanka Filipová

M ě s t o  n a b í z í  k  P r o d e j i  
b y t  3 + 1  v  n á d r a ž n í  u l i c i

Bytová jednotka č. 406/1 o velikosti podlahové plochy 86 m², 
členění 3+1, v 1. nadzemním podlaží. Minimální kupní cena činí 
3.400.000 Kč. 

Nabídky lze podávat do 28. 11. 2024 do 10:00 hodin. V pří-
padě více doručených nabídek se přistoupí k prodeji obálkovou 
metodou s možností navýšení nejvyšší nabídkové ceny, a to dne 
28. 11. 2024 v 10:05 hodin v zasedací místnosti Městského úřa-
du Opočno za osobní účasti předkladatelů nabídek.   

Možnost prohlídky bytu
Prohlídka bytu je možná po telefonické dohodě (min. dva dny 

předem) v termínech: Středa 6. 11. 2024 (15:15), úterý 12. 11. 
2024 (10:30), středa 20. 11. 2024 (15:15) nebo dle dohody.

Kontakt pro zájemce
Záměr na prodej je zveřejněn na úřední desce města Opoč-

na. Bližší informace vám podá odbor majetku a rozvoje města 
Opočna na tel. č. 494 669 637 nebo na 494 669 635, příp. e-mail 
vejnarova@mu.opocno.cz. Ing. Eva Vejnarová, 

 referentka odboru majetku a rozvoje města MěÚ Opočno



Č á n k a  M á  „ o P t i k u “ .  M í s t n í M 
n a b í d n e  r y c H l e j Š í  i n t e r n e t

V letošním roce jsme bohužel měli již od jara a přes léto opět 
po celé Čánce výkopy a porůznu rozbagrované travnaté pásy 
před domy i podél plotů. Je to teprve dva roky, co jsme totéž, ale 
ve větším měřítku zažívali při budování kanalizace. Tentokrát 
se v celé Čánce instalovala optická síť a zároveň i nové rozvody 
a sloupy veřejného osvětlení. Není to příjemné, ale pochopitelně 
akceptujeme tyto nepříjemnosti, protože ve finále nám přinášejí 
užitek. Staré lampy veřejného osvětlení nám svítily a nesvítily, 
jak se jim zlíbilo. Nehledě na energetickou náročnost starých 
svítidel. V tuto chvíli jsou již po celé obci nové lampy.

Od 1. října byla spuštěna i nově vybudovaná optická síť od 
společnosti Cetin. Od tohoto data si mohou všichni uživatelé 
v obci sjednat smlouvu s vybraným poskytovatelem a začít vy-
užívat rychlý internet. Bohužel je naše vesnička v dolíku, kde 
internet i mobilní signál je problematický. S mobilním signálem 
nám optická síť nepomůže, ale internetové připojení bude dob-
ře sloužit nám všem. V dnešní době to není jen otázka interne-
tu a wi-fi signálu uvnitř leckdy starých stavení s velmi silnými 
zdmi, ale je to i televize, která může být připojena právě přes op-
tický kabel. V současnou chvíli se stále ještě připojují uživatelé, 
přece jen připojit tolik nemovitostí není práce na týden… Spous-
ta z nás má však již nový internet zapojený. Teď se už těšíme, až 
bude připojeno vše, co je třeba k tomu, aby mohly být odstraněny 
staré sloupy s vrchním vedením sítě. Technické služby stále ještě 
upravují terén, který si postupně sedá, a na jaře se snad již tyto 
blátivé pásy zazelenají novou travinou.

 Kateřina Vošlajerová, místostarostka města Opočna

děti  se  M ají  na co těŠ it.  
na kouPaliŠtě  PřiPlul a Černá Perl a!

Letní sezóna 2025 na koupališti v Opočně přinese pro malé ná-
vštěvníky skvělou novinku. V areálu se objeví nový herní prvek, 
který potěší všechny malé dobrodruhy, a to pirátská loď s názvem 
Černá perla. Ta byla dodána a namontována v říjnu 2024 společ-
ností MIRÁKULUM s.r.o. Pro zajištění maximální bezpečnosti 
budou na jaře 2025 ještě instalovány speciální dopadové plochy, 
které tlumí případné pády a umožňují bezpečný pohyb dětí.

Na letní sezónu bude vše hotovo.

Tato atrakce slibuje spoustu zábavy a nezapomenutelných 
zážitků, kde si malí piráti mohou hrát na námořníky, objevovat 
nové světy a užívat si prázdninové dny v bezpečném prostředí.

 Innes Dobývalová, 
 referentka odboru majetku a rozvoje města MěÚ Opočno

o Pr ava M i  Pro Š ly  da l Š í  Pro s to ry 
ko dyM ova  ná ro dn íH o  d o Mu

Kodymův národní dům prošel rozsáhlými stavebními úprava-
mi, které zásadně vylepšily technické zázemí i vzhled interiérů. 
Největší pozornost byla věnována rekonstrukci malého „loutko-
vého“ sálu a zkušebny známé pod neoficiálním názvem „Svíč-
kárna“ či taneční sál. Tyto modernizace přinášejí kvalitnější 
podmínky pro konání kulturních a společenských akcí.

Zkušebna „Svíčkárna“

Velkou proměnou prošla také „Svíčkárna“.

Zkušebna „Svíčkárna“ prošla zásadními změnami, které oce-
ní hudebníci i tanečníci. Staré čalounění bylo odstraněno a na-
hrazeno akustickým sádrokartonem pro lepší zvukovou izolaci. 
Rekonstrukce zahrnovala instalaci nových dveří, kompletní 
elektroinstalaci včetně osvětlení a montáž audiosystému. Pro 
pohodlí uživatelů byla také instalována zrcadla, která jsou ne-
zbytná pro taneční zkoušky a další pohybové aktivity.

Loutkový sál
V loutkovém sále došlo k významné modernizaci technického 

vybavení. Staré osvětlení bylo kompletně demontováno a nahra-
zeno moderní LED technologií s možností regulace svítivosti, 
která umožňuje přizpůsobení světelné atmosféry podle charak-
teru jednotlivých akcí. Součástí nového systému je montáž stmí-
vačů a 48kanálového světelného pultu s podporou protokolu 
DMX, který rozšiřuje možnosti scénického nasvícení.

K dokončení scény zbývá osadit čtyři čtyřbarevné (RGBA) 
LED reflektory, které zajistí širší spektrum barev. Renovace se 
dotkla také podlahy, kde byla položena nová podlahová krytina, 
a proběhla instalace nové kabeláže pro zvukovou aparaturu.

 Innes Dobývalová, 
 referentka odboru majetku a rozvoje města MěÚ Opočno
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z  o d d ě l e n í  s o c i á l n í c H  v ě c í

K tématu vlastní odpovědnosti, svéprávnosti, 
opatrovnictví 

Ve své praxi referentky oddělení sociálních věcí se stále častěji 
setkávám s tím, že se rodiče vzdávají funkce opatrovníka svého 
dítěte ve chvílích, kdy jejich děti spadnou do dluhů nebo se do-
stanou do těžké životní situace. Ale právě v tuto chvíli potřebují 
tito mladí lidé své rodiče, kteří by jim pomohli situaci řešit. 

Mladí ztrácejí schopnost hospodařit
Dnešní děti a mladí lidé vyrůstají na absolutně jiných hodno-

tách. Soudobá společnost klade důraz především na materiální 
hodnoty a hmotné statky. Nezdravý model přejatý ze zahraničí 
mnohdy propaguje tzv. užívání si. Utrácení bez rozmyslu. I za 
cenu půjčování si a následného zadlužení. U některých lidí se 
vytrácí schopnost umět hospodařit, odkládat si stranou, do 
budoucnosti. Což šikovnou cestou s využitím psychologických 
podprahových metod s radostí podporují i mnohá média a in-
ternetový volný prostor se zde také dostává ke slovu. Ztrácejí 
se původní mezilidské hodnoty, zdravý lidský rozum, hranice, 
mnoho věcí jde za „čáru“, do extrémů. Nepřidá trend tzv. mo-
derní, volné výchovy ve smyslu „vše dovoleno“. V potomcích je 
pěstováno vědomí svobody, volnosti a práva, přičemž ale vě-
domí vlastní odpovědnosti, vztah k plnění povinností a schop-
nost respektu k dodržování pravidel jaksi chybí. Příčin může 
být bezpočet, od výše uvedených, někdy se problém nachází 
i v samotných osobnostech vychovatelů. Jenže vše má svůj do-
pad, každá příčina své důsledky, každá situace vytváří situaci 
následnou. 

Ustanovení opatrovníka a jeho kompetence
Tak se mladý člověk, někdy i s osobně-zdravotním limitem, 

v reálném životě záhy dostává do mnoha problémů, včetně finanč-
ních, pod jejichž náporem pak rodina situaci dodatečně začne ře-
šit, např. podáním návrhu na omezení svéprávnosti a ustanovení 
opatrovníka. Přičemž zároveň ale odpovědnost za vzniklou situa- 
ci svého potomka odmítá převzít a funkci opatrovníka vykonávat 
nechce. Není-li nalezen vhodný soukromý subjekt, výkon této 
funkce padá na veřejnoprávní subjekt, například samosprávu. 

Tak jako v jiných oblastech, i zde jsou rozdíly mezi někdy 
zcestnými či zkreslenými představami některých občanů, ne-
vyjímaje rodinné příslušníky, kteří někdy nepochopí správně 
podstatu situace. Veřejný subjekt je oprávněn i povinen dotyč-
nou opatrovanou osobu zastupovat, ale pouze v mezích ustano-
vených soudním verdiktem, a to ještě jsou-li k tomu podmínky. 

Dotyčný člověk si např. v minulosti vytvořil několikasettisí-
cové dluhy. Kvůli tomu se nyní nachází v režimu tzv. oddlužení 
(„insolvence“). Zde ale i při svém omezení ve svéprávnosti je 
i nadále zodpovědný za dodržování povinností přesně podle pra-
videl insolvenčního řízení (ustanovení insolvenčního, tj. Králo-
véhradeckého krajského, soudu). Pro zkomplikování situace se 
může dotyčný zároveň také nacházet v nějaké pobytové sociální 
službě (s povinností platit měsíční úhrady). Pokud však bydlení 
nehradil, ale naopak svévolně hojně utrácel za vstupné na kul-
turní či společenské akce, vznikl tímto jeho nezodpovědným 
chováním další dluh. 

Dluhy řeší opatrovník, avšak z prostředků opatrovaného
Správu nad veškerými financemi po právní vykonatelnosti 

soudního verdiktu přebírá a případné dluhy následně řeší práv-
ní zástupce (opatrovník). Správu financí, úhradu dluhů. Niko-

liv z prostředků vlastních, ani veřejných (jak by se někdo mylně 
mohl domnívat), ale z prostředků opatrovaného. Ten, byť ome-
zený ve svéprávnosti, je nadále zodpovědný za hmotné dopady 
svého předchozího nezodpovědného jednání. Pokud by dluhy 
nebyly uhrazeny, dotyčnému je služba vypovězena. V nejhorší 
možné variantě tak přichází o bydlení. 

Zřeknutím se možnosti správy financí nad nezodpovědným 
zletilým potomkem rodina zároveň přichází o přehled nad finan-
cemi. Opatrovník ani není povinen sdělovat rodinnému přísluš-
níkovi (např. rodiči či prarodiči) žádné bližší informace. K těm 
by měl přístup, pokud by se uvolil opatrovnictví vykonávat, 
vzdáním se této funkce ale tyto nároky ztrácí. 

  Bc. Stanislava Rydygrová, 
 referentka oddělní sociálních věcí MěÚ Opočno

a k c e  g l u k ó z a

CO:   16. ročník Akce glukóza 
KDY: sobota 9. 11. 2024  7:00–10:00 
KDE:  laboratoř na poliklinice v Opočně
PRO KOHO: pro všechny, kteří si chtějí
nechat změřit glykémii nebo glykovaný he-

moglobin, ověřit osobní glukometr, zeptat se na problematiku 
cukrovky.  Těší se na vás Ivana Štanderová, 

 Petra Kopecká a MUDr. Tomáš Hrdina

d ě k u j e M e ,  ž e  s i  u k l í z í t e  
P o  s v ý c H  P s e c H

Mít doma čtyřnohého chlupatého 
mazlíčka je radost, ale také starost. 
Při procházkách bychom měli po 
svých pejscích uklízet. Proto si s se-
bou nezapomínejte brát sáčky na 
exkrementy. Zdarma si je můžete 
vyzvednout v podatelně Městského 
úřadu Opočno. (red)

P o Č a s í  v  z á ř í

Letošní září bylo teplotně i srážkově nadprůměrné. Prů-
měrná měsíční teplota dosáhla 16,8 °C, což představuje nárůst  
o 2,2 °C oproti dlouhodobému průměru z let 2001 až 2022. Cel-
kově spadlo 134,6 mm srážek, což odpovídá 255 % normálu pro 
toto období. Nejnižší teplota byla zaznamenána 30. září, kdy 
klesla na 1 °C, zatímco nejvyšší teplota byla naměřena 4. září, 
a to 33,6 °C. Největší množství srážek připadlo na 13. září, kdy 
napršelo 43,2 mm.

Velmi teplý a suchý začátek měsíce vystřídal teplotní zlom, 
který přišel na konci první dekády. Ten přinesl velmi vydatné, 
až extrémní srážky. Během týdne napršelo 115 mm a teplota 
poklesla zhruba o 10 °C. Na mnoha tocích v našem kraji bylo 
dosaženo 3. stupně povodňové aktivity. Řeka Stěnava na Brou-
movsku na chvíli překročila hranici extrémní povodně. Ve druhé 
polovině měsíce následovalo mírné oteplení s teplotami lehce 
nad dvacet stupňů. Na konci měsíce přišlo několik menších srá-
žek, doprovázených stabilním poklesem teplot. Za zmínku stojí 
noc z 29. na 30. září, kdy teplota klesla na 1 °C. Podzim o sobě 
dal vědět.
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Historicky bylo letošní září jedním z dešťově nejvydatnějších 
měsíců ve sledovaném období, i když ne rekordním. Nejvíce na-
pršelo v srpnu 2006, kdy spadlo 197 mm deště. Během ani ne 
týdne tehdy napadlo 135 mm srážek, avšak ani v té době nedošlo 
v našem kraji k větším povodním. Pravděpodobně to bylo díky 
suchému červenci, kdy pršelo velmi málo a byla zaznamenána 
nejvyšší průměrná měsíční teplota vůbec, a to 23 °C. Jiří Balcar, 

Výzkumný ústav lesního hospodářství a myslivosti, v. v. i., 
 Výzkumná stanice Opočno

z á ř i j o v é  z á s a H y  j e d n o t k y  s b o r u 
d o b r o v o l n ý c H  H a s i Č ů  o P o Č n o

 − 12. 9. 2024 – 18:22 – dopravní nehoda, Mokré. Dopravní ne-
hoda jednoho osobního automobilu, který zůstal po nehodě 
ležet na střeše v příkopě. Hasiči ho pomocí navijáku otočili 
zpět na kola a zajistili proti požáru. Událost se obešla bez zra-
nění. Spolupráce s HZS Dobruška, ZZS KHK a PČR.

 − 18.–20. 9. 2024 – technická pomoc, Česká Ves. Pomoc s od-
straněním následků ničivých povodní v obci Česká Ves na Je-
senicku. Ing. David Ptáček, velitel JSDH Opočno

o P o Č e n Š t í  H a s i Č i  P o M á H a l i 
v  o b l a s t i  z a s a ž e n é  P o v o d n ě M i

Ve středu 18. 9. ve 4:30 vyrazila naše jednotka společně s ko-
legy z obcí České Meziříčí, Dobré a Deštné v O. h. směrem do 
Jeseníků do České Vsi, kterou ničivě zasáhly nedávné povodně. 

Hned po příjezdu po krátké poradě s místními hasiči jsme se 
pustili do práce. V průběhu prvního dne jsme odstraňovali hro-
mady naplaveného materiálu, kterých je po vesnici nepočítaně. 
Pomocí motorových pil bylo nutno rozřezat dřevěné části a uvol-
něný materiál naložit pásovým nakladačem na vleky, kterými byl 
odvážen na sběrné místo, kde probíhá jeho další třídění. Druhý 
den jsme vyklízeli sklepní prostory ze zasažených domů, ve kte-
rých byly skoro půlmetrové nánosy bahna. Nebyla jiná možnost, 
než ho postupně nabírat lopatami a po kbelíkách vynášet ven. 
Sklepy jsme potom omyli vapkou a vysáli pomocí průmyslového 
vysavače. Ve večerních hodinách, v podstatě již potmě, jsme ješ-
tě pomáhali v sousedství s vynášením zničeného vybavení. Třetí, 
poslední den byl opět ve znamení bláta, tentokrát v prostorách 
místní školy. Tři kalová čerpadla (2 motorová a 1 elektrické), 
elektrocentrála, vysavač a vapka běžely zase celý den. Domů 
jsme se vrátili v pátek 20. 9. v pozdních večerních hodinách, una-
vení a zablácení, ale s hřejivým pocitem, že jsme mohli pomoct…

Opočenští hasiči vyrazili na pomoc do povodní zasažené Nové Vsi 
na Jesenicku.  foto: archiv JSDH Opočno

Touto cestou bych chtěl poděkovat kolegům Milanu Havlíč-
kovi, Tomáši Hrnčířovi, Martinu Chmelařovi a Ivanu Legrovi, 
kteří jménem opočenských hasičů a města Opočna v České Vsi 
pomáhali. ing. david Ptáček, velitel jsdH opočno

P o d ě k o v á n í  H a s i Č ů M

Chtěli bychom za celou naši firmu velice poděkovat celému 
sboru JSDH Opočno za vstřícnou pomoc při vyprošťování zvířat 
z našeho havarovaného kamionu u Záhornice. Opravdu si této 
pomoci moc ceníme.

 Martina Zajícová, BETTY TRADE, s. r. o., Chrudim

z u b n í  P o H o t o v o s t

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8:00–12:00

2. 11. Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurin Michal)
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk, 736 419 151

3. 11. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar)
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí, 737 791 333

9. 11. MUDr. Valešová Pavla
Pulická 99, Dobruška, 494 622 114

10. 11. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata)
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 494 371 781

16. 11. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Zlata)
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 721 200 244

17. 11. MDDr. Zdráhal Zdeněk
Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí, 721 460 150

23. 11. MDDr. Andělová Jana
Jana Pitry 448, Opočno, 731 980 112

24. 11. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Batbajar Nicholas)
Kvasiny 145, 771 155 445

30. 11. JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan)
Komenského 828, Týniště nad Orlicí, 494 371 088

1. 12. MUDr. Bergmanová Dita
Záhumenská 445, České Meziříčí, 734 324 600

Aktualizovaný rozpis naleznete na úřední desce MěÚ Opočno a na 
www.opocno.cz.
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téma vydání  —

o H l é d n u t í  z a  P r v n í M 
„ P o l o Č a s e M “

Často používám přirovnání „čas letí jako voda“ a zdá se mi 
čím dál víc, že toto rčení platí bezezbytku.   

Za dva roky se povedla řada projektů, které Opočno posunuly 
zase o kousek dál.

Někdy jsou to jen maličkosti, jindy jde o velké projekty, které 
si zaslouží hodně pozornosti. Je jednoduché vyslovit myšlenku. 
Ale pak jde o tu náročnou a odbornou práci, která potřebuje sou-
středěnost a zodpovědnost, s vidinou, že se celá akce podaří. 

A proč o tom píši? Protože si velice vážím našich úředníků, 
kteří vkládají do své práce svědomitost a poctivost. Bez těchto 
lidí bychom naše město neměli takové, jaké je. Stále se snažím, 
aby Opočno bylo městem, kde lidé budou chtít žít. 

Připravili jsme pro vás malé shrnutí toho, co jsme si jako 
zastupitelé vysnili a společně s úředníky zrealizovali v prvním 
poločase tohoto volebního období. Již nyní vám mohu slíbit, že 
i druhý poločas bude naplněn úsilím zastupitelů a svědomitou 
prací úředníků, abychom se měli čím pochlubit i za dva roky.

 Šárka Škrabalová, starostka města Opočna

2022

 − Výměna aeračních roštů na čističce odpadních vod
 − Nové dětské hřiště v Čánce
 − Rekonstrukce kanalizačního a vodovodního řadu, včetně 

nových povrchů komunikací na Štefance

Nové dětské hřiště v Čánce

 − Nová kanalizační přípojka pro koupaliště
 − Výměna osvětlení na zimním stadionu za úsporná LED světla
 − Demolice stavby olejového hospodářství v areálu nemocnice 

a revitalizace zahrady
 − Výměna oken v domově pro seniory Jitřenka
 − Výměna části oken v objektech v areálu nemocnice – 1. etapa
 − Výměna oken v čp. 307 (bývalá pošta)
 − Nové veřejné osvětlení v lokalitě Podkostelí
 − Obnova veřejné zeleně v Nádražní ulici
 − Rekonstrukce kuchyně v hasičské zbrojnici
 − Nákup vyprošťovacího zařízení pro výjezdovou jednotku JSDH
 − Rekonstrukce části chodníku v Dobrušské ulici, včetně 

výměny kanalizačního řadu
 − Vybudování tří kontejnerových stání po Opočně

Nový orientační systém

 − Vybudování parkoviště za budovou Kodymova národního 
domu, vč. výsadby zeleně

 − Nový orientační systém po městě
 − Výměna dveří a osvětlení v budově ZŠ čp. 313
 − Výměna otopných těles v budově ZŠ čp. 4
 − Stavební úpravy ve 3. nadzemním podlaží Kodymova  

národního domu
 − Oprava oplocení areálu bývalé nemocnice
 − Poliklinika RTG – výměna primární clony a nová HW PC stanice

Opravené oplocení areálu bývalé nemocnice

2023

 − Odhalení pamětní desky obětem 2. světové války v Čánce
 − Rekonstrukce hráze Broumar, včetně nového bezpečnostní-

ho přelivu, veřejného osvětlení a chodníku
 − Rekonstrukce sociálního zařízení na koupališti

Pamětní deska obětem 2. světové války v Čánce

 − Nákup dvou bytových domů v ulici Jana Pitry  
Výměna části oken v objektech v areálu nemocnice – 2. etapa

 − Výměna oken v čp. 10 ZUŠ (nad garáží)
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 − Likvidace nákladního výtahu v Kodymově národním domě
 − Oprava kolumbária v urnovém háji
 − Revitalizace parku v areálu nemocnice

Rekonstrukce hráze rybníku Broumar

 − Revitalizace veřejné zeleně v Čánce
 − Výměna části oken na budově městského úřadu
 − Zahájení rekonstrukce Hradební ulice
 − Rekonstrukce opukové zdi v Podkostelí
 − Oprava střechy na budově ZŠ čp. 313
 − Oprava střechy na kostelu Panny Marie
 − Výměna protipožárních dveří na zimním stadionu  

a v Kodymově národním domě

Rekonstrukce Hradební ulice

2024

 − Rekonstrukce dvou bytových domů v ulici Jana Pitry a jejich 
obsazení novými nájemníky (2× 16 bytových jednotek)

 − Dokončení rekonstrukce Hradební ulice, včetně veřejné 
zeleně a mobiliáře

 − Úprava zpevněných ploch a nové kamenné schodiště v areálu 
mateřské školy

 − Revitalizace zahrady v areálu mateřské školy
 − Zřízení nové učebny matematiky, kabinetu a skladu učebnic 

na základní škole čp. 313
 − Nové veřejné osvětlení v Čánce
 − Částečná výměna oken na ZŠ čp. 4 a nová dřevěná podlaha 

v družině
 − Nátěr oken na budově ZŠ čp. 11
 − Nátěr oken na budově ZUŠ čp. 10
 − Nové vybavení kempu (přípojky pro karavany, lavičky,  

ohniště, kontejnerové stání a jiné)
 − Oprava křížku u Broumaru včetně zeleně

Revitalizace zahrady v areálu mateřské školy

 − Oprava „Červeného kříže“ v poli, včetně výsadby stromořadí
 − Rekonstrukce vnitřních prostor v Kodymově národním  

domě (loutkárna, svíčkárna), včetně výměny vnitřních  
protipožárních dveří

 − Rekonstrukce oplocení urnového háje
 − Rekonstrukce opukové zdi v Podkostelí
 − Zahájení prací na nové ordinaci pro praktického lékaře  

v areálu nemocnice (v čp. 246, 462 bude hotovo do 12/2024)
 − Vydání knihy o historii i současnosti areálu nemocnice
 − Výroba a instalace lavičky Luboše Sluky
 − Oprava komunikace k vlakovému nádraží
 − Nákup nových spotřebičů do školní jídelny
 − Nové dopadové plochy na hřišti u ZŠ čp. 4
 − Výměna kotlů a rekonstrukce kotelny v areálu nemocnice

Oprava „Červeného kříže“ v poli, včetně výsadby stromořadí

 − Oprava sociálního zařízení pro hráče na zimním stadionu
 − Úprava parkoviště před hasičskou zbrojnicí na Štefance
 − Stavební úpravy v budově ZŠ čp. 313 – učebna, kabinet, 

sklad školních potřeb
 − Dokončení výměny kanalizačního a vodovodního řadu,  

vč. nového asfaltového povrchu na Štefance
 − Výměna části oken v objektech v areálu nemocnice – 3. etapa
 − Oprava kanalizace v areálu nemocnice
 − Oprava brány a nové zpevněné plochy v areálu ZUŠ
 − Rekonstrukce šatny a likvidace malých nevyužívaných vrat 

v čp. 85 (hasičská zbrojnice)
 − Oprava oken a výměna pákových ovládání oken, broušení 

a nátěr tribun, oprava sprch na zimním stadionu
 − Oprava oplocení kolumbária v urnovém háji
 − Nové dětské hřiště na koupališti

Přehled připravovaných, probíhajících a dokončených akcí najde-
te na webu města www.opocno.cz v záložce Opravy a investice.
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z jednání  rady —

Redakčně kráceno. Úplná znění usnesení naleznete na 
webových stránkách města Opočna www.opocno.cz.

Rada města č. 51/2024 (výběr)

Rada města Opočna:
 − Schvaluje Základní škole Opočno zapojení do projektu „Po-

travinová pomoc dětem v sociální nouzi v Královéhradeckém 
kraji“ ve školním roce 2024/2025.

 − Souhlasí s tím, aby byla francouzskému městu Puteaux, které 
je spřáteleným městem města Opočna, poskytnuta výrobní 
dokumentace Slukovy lavičky a aby identická lavička byla 
instalována i v Puteaux. Podmínkou je dodržení výrobní do-
kumentace, kterou poskytne autor projektu Michal Jouda do 
posledního detailu. Musí být konzultováno i místo, kde bude 
lavička umístěna. Informován bude i pan Luboš Sluka.

 − Schvaluje zaslání finančních darů převzatých od občanů měs-
ta Opočna na pomoc a podporu lidem zasaženým povodní 
2024 do veřejné sbírky obce Česká Ves, kde pomáhali odstra-
ňovat následky povodně i dobrovolní hasiči z JSDH Opočno.

 − Schvaluje uzavření Mateřské školy Opočno ve dnech 23., 27., 
30. a 31. 12. 2024.

 − Rozhodla zadat zpracování projektové dokumentace na opra-
vu Cesty světla u č. p. 11 společnosti BITTNER architects, 
spol. s r. o., dle předložené cenové nabídky ze dne 20. 8. 2024.

 − Souhlasí jako vlastník pozemku parc. č. 37, parc. č. 41 a parc. 
č. 1675, vše v k. ú. Opočno pod Orlickými horami, se staveb-
ním záměrem pod názvem „Oprava Zvonice Opočno“, která je 
součástí pozemku parc. č. 39, k. ú. Opočno pod Orlickými ho-
rami, dle předložené dokumentace s tím, že realizované staveb-
ní práce se nedotknou komunikace na pozemku parc. č. 1675. 
V případě, že dojde během stavebních prací k poškození místní 
komunikace, provede investor stavebních prací nahlášení roz-
sahu poškození a následně zajistí jejich opravu na své náklady. 
Případná oprava bude protokolárně předána vlastníkovi po-
škozeného pozemku. Rada města Opočna souhlasí se záborem 
části pozemku parc. č. 37 a části pozemku parc. č. 41, vše v k. 
ú. Opočno pod Orlickými horami, z důvodu realizace opravy 
střešní krytiny Zvonice Opočno. Zábor veřejného prostranství 
bude zpoplatněn podle platné obecně závazné vyhlášky.

 − Rozhodla o vypsání veřejné zakázky na akci „Výsadby dřevin 
v obci Čánka – 2. etapa“ dle projektu Ing. L. Hladíkové. Rada 
schvaluje zadávací dokumentaci na výběr dodavatele, složení 
hodnotící komise a seznam obesílaných firem s ustanovením 
možnosti zrušení veřejné zakázky z důvodu nedostatku fi-
nančních prostředků, např. z důvodu nezískání dotace.

 − Rozhodla o vypsání podlimitní veřejné zakázky na služby 
„Nakládání s komunálním odpadem ve městě Opočno“, 
schvaluje zadávací dokumentaci na výběr dodavatele, složení 
hodnotící komise vč. náhradníků a seznam obesílaných firem.

Rada města č. 52/2024 (výběr)

Rada města Opočna:
 − Rozhodla zveřejnit záměr na prodej bytové jednotky č. 406/1, 

umístěné v I. nadzemním podlaží, včetně součástí a příslušen-
ství v bytovém domě č. p. 406, č. p. 407, č. p. 408, č. p. 409 
a spoluvlastnického podílu ve výši 86/971 celku na společ-

ných částech domu a pozemcích p. č. 805, p. č. 808, p. č. 809, 
p. č. 810 zapsaných na listu vlastnictví 1219 pro katastrální 
území Opočno pod Orlickými horami, obec Opočno.

 − Rozhodla o vypsání podlimitní veřejné zakázky na staveb-
ní práce s názvem „Pediatrická ordinace v objektu č. p. 283 
v Opočně“, schvaluje zadávací dokumentaci na výběr dodava-
tele a složení hodnotící komise vč. náhradníků.

 − Rozhodla o vypsání veřejné zakázky na akci „Ošetření a káce-
ní dubů na hrázi rybníka Broumar“ dle projektu Ing. L. Hla-
díkové. Rada schvaluje zadávací dokumentaci na výběr doda-
vatele, složení hodnotící komise a seznam obesílaných firem.

 − Rozhodla uzavřít Smlouvu nájemní o podmínkách užívání 
pozemkové parcely, silničního pozemku, pomocných silnič-
ních pozemků č. 9/50/24/0198/MA/N mezi městem Opoč-
nem a Správou silnic Královéhradeckého kraje na zvláštní 
užívání silnice č. II/298 v době konání Mikuláše 2024.
 Mgr. Renáta Černá, tajemnice MěÚ Opočno

společenská  kronika  —

v ý z n a M n é  j u b i l e u M  o s l a v i l i

Václav Pohl  26. 9. 1932
Marie Honsnejmanová 21. 10. 1930
 Srdečně gratulujeme!

v z P o M í n á M e

Dne 19. listopadu to bude 5 let, co nás na-
vždy opustil náš milovaný manžel, tatínek, 
dědeček, strýc, švagr a dobrý kamarád pan 
Miloš Matyáš. Moc nám chybíš. 
 manželka Hana, syn Robert, 
 dcera Denisa a ostatní příbuzní

Po pilné práci klesla Tvoje hlava,
Tys úkol svůj již dokonala.
Teď můžeš jenom klidně spáti
a vděčně budou vzpomínati
ti, kterés tolik milovala.

Ve středu 13. listopadu uplyne 7 let, kdy nás v 72 letech na-
vždy opustila naše milovaná manželka, maminka, sestra, 
teta, babička a prababička Emilie Šnajdrová. Kdo jste ji znali, 
vzpomeňte s námi.  manžel Jaroslav,  
 synové Zbyněk a Martin a vnoučata Martin, Patrik,  
 Martin, Ellen a pravnuk Marek

z  opočenských škol  —

 mateřská škola —

a H o j  Š k o l k o ,  u ž  j s M e  t a d y , 
P ř i Š e l  P o d z i M  d o  z a H r a d y

Prázdniny nám rychle utekly a začal nový školní rok, ve kte-
rém se chceme zase dozvědět mnoho nového. Právě si povídáme 
o tom, kde žijeme, co zajímavého v našem městě máme a hlavně  
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co roste a kvete na zahrádce. Rozhodli jsme se proto, že navštíví-
me klášterní zahradu v rohu našeho Kupkova náměstí.

Motýlci si v klášteře vyslechli povídání o kapucínech.
 foto: archiv MŠ Opočno

Pan Bc. Petr Kubasa nás velmi ochotně a poutavě provedl ce-
lým areálem, vysvětlil, proč se klášter jmenuje kapucínský a kdo 
to vlastně kapucíni byli. U záhonků jsme hádali, co na nich roste 
a kvete, názvy neznámých květin jsme si vyhledávali pomocí ap-
likace na mobilním telefonu. V blízkosti včelích úlů jsme museli 
jít tiše jako myšky, abychom včeličky nerušili v jejich pilné práci 
při vyrábění sladkého medu. U šípkového keře s voňavými čer-
venými plody nás přivítala také kočička Eleonora, která má prý 
jméno podle manželky původního majitele kláštera. Dozvěděli 
jsme se také, co jsou to sluneční hodiny, a museli je vypátrat na 
budově. Nakonec nás pan správce ještě provedl interiérem ce-
lého kláštera, nakoukli jsme do studny a počítali opravené, bíle 
svítící komíny.

Při zpáteční cestě jsme ještě přes kované mříže nakoukli do 
kostela a obdivovali jeho výzdobu, vyfotili se na náměstí u kašny, 
mariánského sloupu, sochy malíře Františka Kupky, Kodymova 
národního domu a lavičky hudebního skladatele Luboše Sluky. 
Víme už také, že památný strom, lípa s listy jako srdíčko, je sym-
bolem naší České republiky. 

Všude na nás dýchala atmosféra klidu a pohody, proto se ur-
čitě ještě někdy do tohoto krásného prostředí rádi vrátíme. Panu 
Kubasovi moc děkujeme za příjemně strávené dopoledne a od-
bornou přednášku o historii kláštera.

 Za Motýlkovou třídu MŠ Renata Serbousková

Výzdoba u opočenské mateřské školy překvapí kolemjdoucí jedno-
duchostí a vtipem. foto: red

 základní škola —

P ř e s P o l n í  b ě H 

Žáci 4. a 5. ročníků se 18. září 2024 zúčastnili přespolního 
běhu, který se konal v malebném prostředí opočenského zámec-
kého parku. Trať měřila jeden kilometr a všichni běžci předvedli 
skvělé výkony. Nejrychlejších pět dívek a pět chlapců se kvalifi-
kovalo do okresního kola, kde budou reprezentovat naši školu.

Gratulujeme všem zúčastněným a přejeme hodně štěstí našim 
závodníkům v dalším kole!

 Mgr. Linda Bachurová, Mgr. Adam Smola 

P o z n á v á n í  H i s t o r i e  o P o Č n a

V rámci projektu Rok s knihovnou žáci 2.–5. ročníků na-
vštívili Výstavní síň Františka Kupky a Luboše Sluky a expozi-
ci Opočno v zrcadle času (dům čp. 55). Exkurzí jsme navázali 
na březnovou besedu „Osobnosti a spisovatelé města Opočna“ 
a pokračovali v poznávání historie Opočna.

Pozorní posluchači sledují výklad průvodce.  foto: 5× archiv školy

Naši žáci ve Výstavní síni Františka Kupky a Luboše Sluky.

Děkujeme průvodcům – Ivě Vulasové a Pavlu Andělovi – za 
zajímavý výklad. Mgr. Věra Šmídová

a d a P t a Č n í  k u r z  P r o 
Š e s ť á k y :  d v e ř e  d o  s v ě t a 

d r u H é H o  s t u P n ě  o t e v ř e n y !

V prvních říjnových dnech se naši novopečení „druhostupňá-
ci“ z tříd VI. A a VI. B vydali na adaptační kurz, který jim pomohl 
vstoupit do světa druhého stupně ZŠ. Tato akce byla podpořena 
Královéhradeckým krajem v rámci projektu Pomáháme si. Cí-
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lem kurzu bylo nejenom seznámení s novými třídními učiteli, ale 
také posílení třídního kolektivu a rozvoj komunikace a spoluprá-
ce mezi žáky.

Kurz proběhl během dvou dnů plných zábavy, her a společ-
ných úkolů. Vše odstartovalo odjezdem do Deštného v Orlických 
horách, kde se žáci po příjezdu rychle zabydleli. Po ubytování se 
ujala slova paní Ženatová, která měla připravené různé aktivity, 
jež měly za cíl žáky nejen sblížit, ale také je seznámit s důležitými 
dovednostmi, které budou na druhém stupni potřebovat.

Odpoledne pak patřilo venkovním aktivitám. Žáci si užili pro-
cházku po okolí nebo si společně zahráli na hřišti. Příjemná at-
mosféra se prolínala všemi aktivitami, a ani třídní učitel nezůstal 
pozadu – druhý den dopoledne se připojil k dětem a společně si 
vyzkoušel různé týmové hry.

Na závěr kurzu všichni souhlasili, že se adaptační kurz sku-
tečně vydařil. Podle žáků jim přinesl nejen spoustu zábavy, ale 
i nové poznatky o tom, jak důležité jsou komunikace, důvěra 
a spolupráce. Kurz tak skvěle připravil žáky na jejich novou roli 
druhostupňáků a všichni se už těší na další společné zážitky!  
 Mgr. Pavel Wagner

v  ř í j n u  z a H á j i l a  Č i n n o s t 
ř a d a  z á j M o v ý c H  k r o u ž k ů

Kroužek přípravy k přijímacím zkouškám z matematiky
I letos naše škola nabízí přípravu na přijímací zkoušky z mate-

matiky formou kroužku. Tento kroužek je určen pro žáky 9. roč-
níků, kteří chtějí procvičit své matematické dovednosti a zvýšit 
své šance na úspěch při přijímacích zkouškách na střední školy.

Pod vedením pana učitele Kejzlara řeší převážně úlohy z při-
jímacích zkoušek let minulých. Kroužek probíhá každý týden ve 
středu po vyučování.

Kroužek přípravy k přijímacím zkouškám z češtiny 
Také odstartoval přípravný kroužek pro budoucí středoškolá-

ky zaměřený na přijímací zkoušky z českého jazyka. Během lekcí 
od října až do března si žáci pod vedením pana učitele Wagnera 
zopakují všechny klíčové kapitoly učiva, které probírali během 
školní docházky, a vyzkouší si testy z každé oblasti, aby se na 
nadcházející zkoušky co nejlépe připravili.

Kroužek vybíjené
Svou činnost zahájil také kroužek vybíjené pro žáky čtvrtých 

a pátých tříd základní školy. Každé úterý odpoledne se 18 žáků 
schází v tělocvičně školy, kde pod vedením pana učitele Hájka 
nacvičují míčovou hru zvanou vybíjená a s ní spojené schopnos-
ti a návyky. Přesná střelba míčem, obratnost a fyzická zdatnost 
jsou základními dovednostmi, které v kroužku trénují. Rádi by 
se účastnili oblastních soutěží a vyzkoušeli tak své nabyté doved-
nosti i v konfrontaci s jinými školami regionu. 

Šachy
Již třetí rok pokračuje ve své činnosti šachový kroužek. Do-

hromady 12 dětí různé pokročilosti snad najde zalíbení v této 
královské hře a časem se ti nejlepší zúčastní školních šachových 
turnajů, na nichž byli naši mladí šachisté v minulých letech tak 
úspěšní. Kroužek pod vedením Veroniky Kroulíkové dává pro-
stor i mladým odborným asistentům – Štěpánovi a Václavovi 
Kroulíkovým, kteří se rádi podělí se svými bohatými zkušenost-
mi se začínajícími šachisty. Václav se letos v září stal již podruhé 
mistrem ČR v rapid šachu mládeže.  

s P o r t o v n í  s o u t ě ž e

Okresní kolo v přespolním běhu 4.–9. ročníků,  
dívky/chlapci    

Ve čtvrtek 26. září se konala tradiční soutěž školního sportu – 
přespolní běh, skvělý začátek sportovní sezony. Počasí naprosto 
ideální a atmosféra mezi žáky plná nadšení a radosti. Do závodů 
se zapojilo celkem 15 škol a naši žáci i žákyně od 4. do 9. ročníků 
soutěžili v různých kategoriích. Ačkoli tentokrát žádný z našich 
týmů nezískal medailové umístění, zaslouží si všichni běžci vel-
kou pochvalu za vynikající reprezentaci školy a za snahu, kterou 
do závodů vložili. Příště už určitě bude štěstí na naší straně!

Účastníci přespolního běhu v Solnici

Okrskové kolo ve florbale 6.– 9. ročník, chlapci 
V týdnu od 7. do 11. října 2024 proběhla v nedaleké Dobruš-

ce okrsková kola ve florbalu. Naši školu reprezentovali žáci  
6.–9. ročníků. Ve čtvrtek 10. října se uskutečnil turnaj pro žáky  
8. a 9. ročníků. 

„Hurá, postupujeme do okresního kola!“ radují se chlapci z 8. a 9. tříd.

Velká radost z postupu také u žáků 6. a 7. ročníku.
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Zúčastnilo se celkem 6 škol a na postup do dalšího kola mohly 
pomýšlet pouze dva týmy. Naší žáci předvedli skvělé individuál- 
ní i týmové výkony. Neprohráli jediný zápas a umístili se na  
1. místě, které zaručuje postup do kola okresního. V pátek  
11. října 2024 se konal turnaj pro žáky 6. a 7. ročníků. Turnaje 
se zúčastnily čtyři základní školy. Stejně jako u starších mohly 
na postup pomýšlet pouze dvě školy. Naši žáci předvedli velice 
zodpovědný, týmový a bojovný výkon, díky kterému se umístili 
na krásném druhém a především postupovém místě. 

Všem hráčům patří obrovská pochvala za jejich nasazení, 
skvělou reprezentaci školy a sportovního ducha, kterého před-
vedli nejen na hřišti, ale i mimo něj. Mgr. Dan Michl

 základní umělecká škola —

„ u Č i t e l  t i  M ů ž e  o t e v ř í t 
d v e ř e ,  a l e  v s t o u P i t  

d o  n i c H  M u s í Š  t y  s á M “

Římský císař Augustus. Práce 
vznikla na Letní škole v Lito-
myšli roku 2022. 

Tuhle větu mi často říkávala 
jedna paní učitelka. Tak často, 
že mi v hlavě zůstala dodnes. 
Nyní, po mnoha letech, jsem si 
na tento citát opět vzpomněla, 
když se se mnou naše výtvarni-
ce – paní učitelka Kamila Pa-
nenková – přišla podělit o ra-
dostnou zprávu z úspěchu své 
bývalé žákyně Julie Rybáčkové 
z Ohnišova. Před několika lety 
se Julie dostala na SUPŠSK 
v Hořicích (zkratka v sobě 
skrývá dlouhý název – Střední 
uměleckoprůmyslová škola so-
chařská a kamenická). Po do-
končení školy se nadějná stu-
dentka rozhodla jít dál a letos 
absolvovala talentové zkoušky, 
které dopadly opět skvěle. So-
chařka Julie Ezra Rybáčková 
byla úspěšně přijata na výběro-
vou uměleckou vysokou školu 
UPCE, Fakulta restaurování 
v Litomyšli, kde se bude i nadá-
le rozvíjet v malířských a so-
chařských technikách, a přede-
vším v oboru restaurování ka- 
mene a soch. 

Zeptala jsem se paní učitel-
ky Kamily Panenkové, do jaké 
míry to je i její zásluha. Odpo-
věděla mi moc hezky: „My ve 
škole můžeme v dítěti zažeh-
nout jiskřičku zájmu a nadšení. 
Ale musí padnout na úrodnou 

půdu, kterou je nejen talent, ale i píle, snaha, určitá pokora a ote-
vřenost, vstřícnost. To v sobě měla Julinka odmala. Ten ohýnek 
pak musí být živen prací a snahou dítěte, svou roli hraje čas a vy-
trvalost.“ 

Od paní učitelky jsem se dozvěděla i to, že právě vytrvalost 
a trpělivost je u dětí čím dál vzácnější. „Některé děti totiž, pokud 
se jim něco hned nepovede, práci vzdávají, nechtějí ji dokončit, 

natož aby to zkusily znovu nebo hledaly jiné možnosti. Nechtějí 
třeba zkoušet jiné techniky (nejraději jen tužka – ta je nejjedno-
dušší) a třeba právě v jiné technice by se tzv. našly.“

Naštěstí Julie patřila k těm trpělivým a dnes se můžeme těšit 
tím, co pod jejíma rukama ožívá z hlíny a kamene. A tak jí nejen 
přejeme, aby se jí dílo dařilo, ale také děkujeme za všechnu krá-
su, kterou již vytvořila (dvě ukázky jsou na fotografiích), i za tu, 
která díky ní vznikne.  Za ZUŠ D. Marková a K. Panenková

j a k  v z n i k á  s l u n e Č n i c e ?

To se nám to v ZUŠ krásně 
rozzářilo. Slunečnice, úsměvy 
a také dětské prstíky. Ty hrály 
všemi barvami.

Všelijak. O tom by mohly vy-
právět děti z našeho výtvarného 
oboru. Než však začaly své slu-
nečnice tvořit, inspirovaly se 
Vincentem van Goghem, sty-
lem jeho malířské tvorby a mo-
tivem slunečnic, kterých Gogh 
namaloval celou sérii.

Jeho slunečnice jsou malo-
vané olejem na malířské plátno, 
u nás vznikaly, jak již bylo řeče-
no, všelijak. „Ti starší malovali 
na plátno, na černý podklad, 
pracovali i špachtlemi a akry-
lovou barvou. Mladší žáci pra-
covali s temperovými barvami, 
štětcem, ale i prsty – otiskovali 
bublinkovou folii. Práci si ne-
jen užili, ale byli i překvapeni, 

jak se jim slunečnice podařily. Na černém papíře totiž krásně 
září,“ zhodnotila výtvory svých svěřenců výtvarnice Kamila  
Panenková. Za ZUŠ D. Marková

P ř e d v á n o Č n í  M u z i c í r o v á n í

Už jste se dívali do kalendáře, jak letos vyjdou Vánoce? První 
adventní neděle připadne na 1. prosince, což vůbec nezní špatně, 
ale má to háček. Člověk má pocit, že když je to až v prosinci, je 
ještě móře času. Jenže znáte to…

My v ZUŠ to známe, protože každoročně nás před Vánocemi 
čas hodně prohání. Než se děti dostanou do pracovního rytmu, 
je říjen, a do Vánoc už zbývají jen dva měsíce a kousek, je tedy 
nejvyšší čas se na ně připravit. Vánoční program chystáme na 
druhou adventní neděli, ale s naším hudebním oborem se může-
te setkat už dříve. Představí se vám na jarmarku, který připravil 
opočenský zámek na sobotu 23. listopadu. Vystoupí zde houslo-
vý soubor paní učitelky Evy Tomášové a pěvecký sbor, který vede 
paní učitelka Pavlína Prudilová. 

Houslisti se už na Vánoce nejspíš hodně těší, protože plánují 
koledy. A co paní učitelka Prudilová? „My si koledy ještě schová-
váme. Teď zazpíváme písničky, které známe z pohádek. Z vánoč-
ních i nevánočních.“ Určitě je to dobrá volba, protože pohádkové 
melodie většinou nezklamou a děti je zpívají rády.

Podle upoutávek, které už kolují na internetu, slibuje Zámec-
ký jarmark Opočno bohatý program. Jsme velmi rádi, že se mů-
žeme účastnit. Věříme, že muzicírování našich dětí, které začne 
ve 13 hodin, přispěje k milé předvánoční atmosféře. 

 Za ZUŠ D. Marková

Kopie portrétu sekaná do opu-
ky. Práce v rámci maturitního 
ročníku roku 2024.
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z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

k n i ž n í  n o v i n k y

Oddělení pro dospělé
 − Danielle Steel: Urozená. Román pro ženy.
 − Anne Loreth White: Pod ďáblovým mostem. Detektivka.
 − Vlastimil Vondruška: Nevěsta Kristova. Historická detektivka.
 − Daniel Hurst: Doktorova žena. Detektivní thriller.
 − Vladimír Šlechta: Italský gambit. Historický román.
 − Hannah Howell: Můj statečný rytíř. Historická romance.
 − Karin Krajčo Babinská: Čarodějky. Společenský román.
 − Katka Míková: Za katrem. Autobiografické vzpomínky.
 − Arnošt Vašíček: Strážci tajemství 

Populárně-naučná publikace.
 − Jiří Padevět: Kronika třetí republiky. Monografie.

Oddělení pro děti
 − Amy Hest: Králíček by měl už spát. Pro nejmenší.
 − David Walliams: Něfo. Ze života dětí.
 − David Walliams: Robopes. Dobrodružný příběh. 
 − Veronika Válková: Svatý Václav – vraždou to nekončí 

Historický příběh. 
 − Casey McQuistonová: Červená, bílá a královsky modrá 

Pro dívky.
 − Melissa Blair: Přelomená čepel. Fantasy. 
 − Karen Lynch: Samotářka. Fantasy.
 − Mayim Bialiková: Teorie ženského třesku – jak být silná, 

chytrá a velkolepá. Pro dospívající dívky.
 − Taco, kočka, koza, sýr, pizza. Karetní hra.

Kompletní přehled nových knih naleznete na stránkách knihov-
ny v sekci On-line katalog, v pravém menu Novinky.

t i P  n a  k n i H u

Jiří Mach: Kriminální případy 
z Orlických hor 3

Ve třetím díle Kriminálních případů 
z Orlických hor najdete vzpomínky krimi-
nalisty Richarda Chaloupky, který dlouhá 
léta působil na rychnovské kriminálce. 
Stejně jako u předchozích dvou knížek 
i tady jsou publikované případy výsled-
kem pečlivého výběru, snažícího se o co 
nejucelenější pohled na práci kriminalistů 
v kraji pod Orlickými horami. Ve dvanácti 

případech nechybí vraždy, loupeže a bohužel ani trestné činy, kte-
rých se pachatelé dopustili na dětech. Čtenáři se seznámí s téměř 
hororovým příběhem o vrahovi bez tváře, s brutálními a cynický-
mi vrahy a pachateli loupeží, ale také s poněkud úsměvným příbě-
hem o posledním kasaři, který jako by připomínal téměř idylické 
doby dávno minulé. Nechybí ani hlubší pohledy do kriminalistic-
ké práce, včetně nedostatků a hledání správného řešení, či sezná-
mení se s technikou, kterou měli dřívější policisté k dispozici.

Kriminalisté, kteří tyto případy vyšetřovali, nejsou předsta-
vováni jako zázrační detektivové, ale jako lidé, v jejichž práci 
nechybělo ani hledání nebo omyly. Zdeněk Hlaváček, autor před-
cházejících dvou dílů, a Richard Chaloupka věří, že stejně jako 
předcházející knížky i tato si najde své čtenáře, kteří budou chtít 
nahlédnout i do té méně pěkné tváře jednoho z nejkrásnějších 
koutů naší vlasti.

P ř i j ď t e  s i  d o  k n i H o v n y 
P o t r é n o v a t  P a M ě ť

Městská knihovna Opočno vás srdečně zve na kurz trénování 
paměti, který povede certifikovaná lektorka Ing. Jiřina Tichá. 
Kurz je určen všem, kteří chtějí posílit svou paměť, bez ohledu 
na věk či dosavadní zkušenosti. 

Proč trénovat paměť? Trénování paměti je důležité pro každého z nás, 
bez ohledu na věk. Udržovat mozek aktivní a v kondici pomáhá nejen ke 
zlepšení paměťových schopností, ale také k podpoře celkového duševního 
zdraví. V dnešní době, kdy jsme vystaveni velkému množství informací, 
je trénování paměti skvělou cestou, jak si uchovat schopnost rychle 
a efektivně zpracovávat nové podněty. Nejen senioři, ale i mladší generace 
mohou z těchto cvičení výrazně těžit – zlepšení koncentrace, rychlejší 
rozhodování a lepší organizace myšlenek jsou jen některé z mnoha přínosů.

Cena celého kurzu je 240 Kč. 

Přihlášky a bližší informace: 
přímo v knihovně nebo e-mailem 
na knihovna@opocno.cz  
či telefonicky na čísle 774 446 163.

Přijďte a objevte nové techniky, 
jak si uchovat bystrou mysl po celý život! 

Kurz trénování

paměti

Městská knihovna Opočno
vždy od 17 hodin v termínech:

13. 11. 2024 
20. 11. 2024
4. 12. 2024

 11. 12. 2024 
8. 1. 2025

 15. 1. 2025

Kurz vede
 Ing. Jiřina Tichá 

– certifikovaná 
trenérka paměti 
I. stupně České 
společnosti pro 

trénování paměti  
a mozkový jogging.

Kdy a kde?
 − Kurz bude probíhat ve středu od 17:00 hodin v prostorách 

Městské knihovny Opočno.
 − Celkem se uskuteční 6 hodinových lekcí.
 − První setkání proběhne 13. listopadu (další termíny jsou uve-

deny na plakátu výše).
 − Cena celého kurzu je 240 Kč. 

Proč trénovat paměť? 
Trénování paměti je důležité pro každého z nás, bez ohledu 

na věk. Udržovat mozek aktivní a v kondici pomáhá nejen ke 
zlepšení paměťových schopností, ale také k podpoře celkového 
duševního zdraví. V dnešní době, kdy jsme vystaveni velkému 
množství informací, je trénování paměti skvělou cestou, jak si 
uchovat schopnost rychle a efektivně zpracovávat nové podněty. 
Nejen senioři, ale i mladší generace mohou z těchto cvičení vý-
razně těžit – zlepšení koncentrace, rychlejší rozhodování a lepší 
organizace myšlenek jsou jen některé z mnoha přínosů.

Přijďte a objevte nové techniky, jak si uchovat bystrou mysl po 
celý život! 

Přihlášky a bližší informace
Přímo v knihovně nebo e-mailem na knihovna@opocno.cz  či 

telefonicky na č. 774 446 163.
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P o z v á n k a  n a  P ř e d n á Š k y

úterý 12. 11. 2024 od 18 hodin
Kodymův národní dům – malý sál
Jedlíci na cestách
Gurmánsko-cestovatelská přednáška.  
S cestovateli Jardou a Tomášem na-
hlédnete za oponu natáčení pořadu 
Jedlíci na cestách. Poznáte ta nejlepší 
jídla místních kuchyní, nasajete atmo-
sféru navštívených míst a pobavíte se 
záběry, které se do éteru nedostaly. 
Vstupné dobrovolné.

úterý 26. 11. 2024 od 17:30 hodin
Kodymův národní dům – malý sál
Madagaskar s vůní vanilky a potu
Cestovatelská přednáška Saši Ryvo-
lové. Cesta na vlastní pěst na čtvrtý 
největší ostrov světa, někdy označo-
vaný za „Osmý světadíl“, který nabízí 
nepřeberné množství zoologických 
zvláštností i překrásnou přírodu. Na-
hlédneme také do života obyčejných 

Malgašů – neuvěřitelně chudých, ale laskavých a usměvavých 
lidí. Tropický ráj i peklo, to je Madagaskar!  Vstupné dobrovolné. 

l i s t o Pa d o v é  v ý s tav k y  a  s o u t ě ž e 

Dospělé oddělení: Arthur Hailey, Winston Churchill
Dětské oddělení: Výstava prací dětí ZUŠ Opočno  

Krajiny inspirované kanadskou přírodou a obrazy Teda Harrisona
Soutěž pro děti: Listopadové listí

P o d ě k o v á n í  z a  k n i ž n í  d a r

Dovolte nám touto cestou poděkovat panu Josefu Rabenseif-
nerovi staršímu za krásný knižní dar, který věnoval naší městské 
knihovně. Jedná se o trilogii pojednávající o historii opočenské 
firmy Františka Duška. Knihy jsou k dispozici k prezenčnímu 
studiu v knihovně.

ž á c i  2 . – 5 .  t ř í d  P á t r a l i  
P o  H i s t o r i i  o P o Č n a

V září a říjnu se žáci 2.–5. tříd místní základní školy vydali na 
exkurzi do výstavních síní města Opočna v rámci akce Pátrání 
v historii Opočna. Tato exkurze navázala na předchozí besedu 

v městské knihovně, která se věnovala významným osobnostem 
a spisovatelům spojeným s městem.

První zastávkou byl domek čp. 55 u zvonice, kde děti přiví-
tal historik Pavel Anděl. Seznámil je s historií města a vyprávěl 
o tom, jak lidé dříve žili. Mladší žáci si navíc mohli vyzkoušet, 
jak se dříve město bránilo za historickými hradbami s mečem 
v ruce, což pro ně byla vzrušující a zábavná část programu.

Dalším bodem programu byla návštěva výstavní síně Františ-
ka Kupky a Luboše Sluky, kde je průvodkyně Iva Vulasová se-
známila s životem a dílem těchto opočenských rodáků a význa-
mem těchto osobností v širším uměleckém kontextu.

Pro většinu dětí to byla jejich první návštěva těchto prostor, 
a tak prohloubila jejich povědomí o historii Opočna, životě 
v něm a jeho významných rodácích. Děti odcházely nejen s no-
vými vědomostmi, ale i s novými zážitky.
 Vaše knihovnice Radka a Lucka

novinky ze zámku � —

záMecký k alendář Měsíce listoPadu

Krásný listopadový měsíc přejeme z opočenského zámku. 
Rádi bychom vás pozvali na zámecké akce v duchu již svátečním, 
adventním.

Zámecký jarmark
V sobotu 23. listopadu od 10 do 18 ho-
din navštivte Zámecký jarmark, který 
můžete zároveň spojit s adventní pro-
hlídkou zámeckých komnat. Jarmark se 
bude konat venku na I. a II. nádvoří 
a v prostorách bývalé zámecké kuchy-
ně. Více jak 50 místních i přespolních 
stánkařů představí své rukodělné a ře-
meslné výrobky. Na své si přijdou i děti, 
pro které budou ve vnitřních prostorách 
připravené dětské dílničky. V průběhu 

celého dne můžete zhlédnout krátké vstupy divadelních vystou-
pení, hudbu lesních rohů, vystoupení dětí ze ZUŠ Opočno, před-
staví se flašinetář, na prvním nádvoří bude kuličková dráha. 
V pekle s hodnými čerty se budete moci zvážit na váze hříchů 
a zjistit, jak si vedete… Kolotoč pro nejmenší se roztočí na arká-
dovém nádvoří. Slaměný, koledami ozvučený betlém před hlado-
mornou i letos obohatíme o další nové postavy. Před vstupem do 
zámecké brány budou na dětské návštěvníky čekat oslíci a ovečky 
pak v ohradě pod ořešákem, kováři předvedou své umění na I. zá-
meckém nádvoří... Na arkádovém nádvoří se po setmění můžete 
vyfotit na zámecké lavičce plné světýlek. 

A záleží jen na vás, zda vstoupíte i do zámeckých, vánočně na-
zdobených pokojů prvního patra s průvodcem. Více informací 
o programu a zakoupení vstupenek naleznete na našich webo-
vých stránkách.

Adventní prohlídky
Další „Adventní prohlídky“ proběhnou 24. a 30. listopadu,  

1., 7., 8., 14. a 15. prosince. Pokud máte rádi kouzlo atmosfé-
ry Podvečerních adventních prohlídek, navštivte náš zámek  
29. listopadu, 6. a 13. prosince. Při této příležitosti se dozvíte, jak 
trávila toto sváteční období šlechta, jak služebnictvo, jaké byly 
přípravy a zvyky, co nesmělo na sváteční tabuli chybět a také tře-
ba něco o tradici zdobení vánočního stromku a mnoho dalšího...

Dětským, předem nahlášeným kolektivům základních a ma-
teřských škol jsme otevřeni i během všedních dní. Prohlídka je 
přizpůsobena délkou i výkladem věku dětí.
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Návštěvní doba zámku v měsíci listopadu
Od 1. do 3. listopadu (pátek až neděle) zámek otevřen od 10 do 

15 hodin, od 4. listopadu zámek uzavřen.
Od 23. listopadu zámek otevřen v době konání Zámeckého jar-

marku, Adventních prohlídek a Podvečerních prohlídek zámku. 
Info o otevírací době naleznete na našich webových stránkách.

První nádvoří zámku bude přístupné od 25. listopadu každý 
den do 15 hodin vzhledem k instalaci slaměného betlému, který 
naleznete na I. nádvoří před hladomornou.

Zámecký park – otevřena pouze část parku u letohrádku – 
denně od 8 do 16 hodin. Park v údolí Zlatého potoka pro veřej-
nost uzavřen od 4. listopadu do března. 

V horní části parku stále probíhá oprava střešní konstrukce 
budovy letohrádku. Prosíme, dbejte nadále zvýšené opatrnosti. 

Provozní doba kavárny U Viléma na I. zámeckém nádvoří: 
otevřeno v době konání jarmarku a od 24. listopadu soboty a ne-
děle v otevírací době zámku.

Veškeré informace (o prohlídkových okruzích, online zakou-
pení vstupenek, o cenách vstupného, kulturních akcích...) nalez-
nete na našich webových stránkách nebo stránkách pořadatelů. 
Sledujte aktualizace na sociálních sítích. www.zamek-opocno.
cz, www.facebook.com/zamekopocno

Těšíme se na vás!
 Andrea Seidelová, PR pracovník zámku Opočno

Uzavření zámeckého parku v zimním období 
Údolní část parku bude pro veřejnost uzavřena od 4. listopadu 
do března příštího roku. Horní část u letohrádku zůstává přes 

zimu otevřena denně od 8 do 16 hodin.

his tor ické  okénko —

s M r t  r o z d ě l u j e :  s P o r  
o  d ě d i c t v í  n a  o P o Č e n s k é M 

P a n s t v í  1 6 9 4 – 1 7 0 1

Před 330 lety zavládl na opočenském panství zvláštní neklid. 
Smrt dvaašedesátiletého vlastníka opočenského panství a za-
kladatele kapucínského kláštera Ludvíka Colloreda v prosin-
ci předchozího roku (27. 12. 1693) vyvolala horečnou aktivitu 
hned na několika úrovních. 

Změna vrchnosti po téměř čtyřiceti letech vlády (1657–1693) 
byla vždy přelomovou událostí vzbuzující neklid, místy i obavu 
z budoucnosti. Důvodů však bylo v tomto případě více. Lud-
vík Colloredo umíral jako bohatý a úspěšný muž. Z manželství 
s Marií Zuzanou Eleonorou ze Zinzendorfu a Pottendorfu se 
narodila dcera Marie Antonie Josefa, avšak hraběcí pár po-
strádal mužského dědice. Tím složité úvahy o dědictví vlastně  
začínaly. 

Opočenský fideikomis 
Následnický řád opočenského panství byl závazně určen již 

zakladatelem rodového fideikomisu maršálem Rudolfem. Sou-
částí rodového svěřenectví (fideikomisu, majorátu) bylo panství 
Opočno, Dolní Počernice, majetek na Malé Straně, tedy palác se 
zázemím a vinicí „v starý oboře“ pod Strahovským klášterem, 
stejně tak i stříbrné stolní nádobí a uložený finanční kapitál.  
Majetek nesměl být prodán, zadlužován ani zastavován.  Zákla-
dem fideikomisu bylo zpravidla jedno velké dominium (Opočno 
se statky Frymburk a Doubravice), jež tvořilo spolu s dalšími 
panstvími a statky, případně dalšími movitostmi, nedělitelný 
a nezcizitelný majetek vyjmutý z běžných právních i dědických 

zvyklostí a dědičný pouze v mužské a prvorozenecké linii rodu 
Colloredo. Toto pravidlo, vlastně panovnické privilegium, bylo 
dodržováno až do rozpadu habsburské monarchie. 

Vyobrazení Ludvíka Colloreda na hlavním oltářním obraze koste-
la Narození Páně. Ludvík zde stojí po boku své manželky a dcery  
a v ruce drží model kostela. 
 

Společenská pozice a životní úroveň členů šlechtických rodů 
či jejich hlav byla zajištěna majetkem a z něho plynoucím pří-
jmem, který umožňoval udržet patřičný standard nad generač-
ně a tím i postavení jednotlivých šlechtických rodů na sociálním 
žebříčku a garantoval díky uzavřené majetkové držbě respekt 
a politický vliv teoreticky nekonečné řadě generací. Aristokra-
tický způsob života vyžadoval rodovou a osobní reprezentaci, 
jejichž podoba v období baroka sahala od skvělých dvorů s de-
sítkami livrejovaných služebníků, reprezentativních staveb, 
kulturního mecenátu i „umění žít“. V životním stylu bychom 
mezi patnácti nejbohatšími rodinami české aristokracie patrně 
větší rozdíly nenašli. Přestože pojetí majetkového rozvrstvení 
šlechty a aristokracie může mít více podob, je nepochybné, že 
mezi skutečnou a velmi bohatou „vlastní aristokracii“ patřili 
vedle britských lordů, španělských grandů, francouzské dvor-
ské šlechty a říšských knížat i magnáti z Čech, Polska a Uher. 
Nejbohatší aristokracie habsburské monarchie žila v českých 
zemích.

Komplikované dědictví a rodové spory
Právě konflikt mezi dědici Ludvíka Colloreda a následný 

soudní spor v devadesátých letech 17. století tvoří přirozený 
prolog a zároveň důležitý bod rodových dějin. Ludvíka přežila 
jediná dcera Marie Antonie, provdaná do vlivného rodu Mon-
tecuccoli. Ta spolu s matkou vedla rozsáhlý spor s mužským 
představitelem rodu a jeho novou hlavou, dědicem opočenské-
ho fideikomisu. „Italský“ dědic Girolamo Colloredo, marchese 
di Santa Sofia, signore di Susans, Sterpo e Muzzana, se stal ná-
stupcem a třetím držitelem colloredovského fideikomisu s cent-
rem v Opočně a zároveň i testamentárním spoludědicem polo-
viny ostatního, do fideikomisu nezařazeného majetku (po smrti 
Ludvíkovy vdovy).

Jestli se v budoucnu nenajde případný koncept nové závěti, 
pokud kdy spatřil světlo světa, nebudeme mít o záměrech a jed-
notlivých detailech zůstavitele definitivní jistotu. O dynamice 
sporu, vývoji a dalších souvislostech si povíme příště…

 Bc. Petr Kubasa, 
správce kapucínského kláštera v Opočně, kurátor MGOH

http://www.opocno.cz
http://www.opocno.cz
http://www.facebook.com/zamekopocno
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klášterní  novinky � —

P o z v á n k a  n a  l i s t o P a d o v é  a k c e

2. 11. 2024 od 10 do 14 hodin
Tvořívá dílna „Adventní rozjímání“
Adventní rozjímání v kapucínském 
klášteře, kde se ponoříme do klidné 
předvánoční atmosféry. Součástí akce 
bude tvořivá dílna pro rodiče a děti, bě-
hem níž si vyrobíme vlastní betlém in-
spirovaný postavou sv. Františka z As-
sisi, zakladatele tradice živých jesliček.

2. 11. 2024 od 14 hodin
Přednáška „Betlémy nejen z liturgického hlediska“ 
Vánočně laděná přednáška pana Vladimíra Homolky, který se 
tentokrát zaměří na téma betlémů, jenž jsou úzce spjaty s kapu-
cíny a následovníky Františka z Assisi. Pan Homolka, který se 
dlouhodobě věnuje dokumentování betlémářské tradice v Orlic-
kých horách, vás provede historií a symbolikou těchto krásných 
vánočních scén.

23. 11. 2024 od 8 do 12 hodin
Workshop „Zakládání bylinkových záhonů“
Před vznikem farmaceutického průmyslu v 19. století tvořila při-
rozenou součást nejen klášterních zahrad jejich bylinková část. 
Sloužila jako zdroj přírodních léčiv. V rámci budoucí revitalizace 
celého klášterního areálu se snažíme postupovat dílčími kroky. 
Čeká nás zakládání několika nových bylinkových záhonů. Na-
ším cílem je rozšířit škálu pěstovaných léčivých bylin a postup-
ně zahradu přiblížit k podobě barokních kapucínských zahrad. 
Dobrovolnickou akci komunitních zahradníků a přátel kláštera 
můžete podpořit i vy… 

30. 11. 2024 od 10 do 16 hodin
Výstava „Za betlémy po Opočně“ 
V klášterním refektáři a přilehlých místnostech si můžete pro-
hlédnout rozmanité druhy betlémů a obdivovat tak zručnost 
a fantazii jejich tvůrců. Betlémy orientované nejen na kapucín-
skou a františkánskou provenienci, ale i lidovou tvořivost nejen 
z podhůří Orlických hor. Osloví každého, kdo chce a umí vnímat 
a naslouchat…  Bc. Petr Kubasa, 

 správce kapucínského kláštera v Opočně, kurátor MGOH

kultura  —

n ov é  k n iHy  v  in f o r M aČn íM  c e n tru

V informačním centru nabízíme k prodeji publikace věnované 
nejen Opočnu, ale také našemu regionu. V říjnu jsme naši nabíd-
ku rozšířili o další publikace.

100 let autobusové dopravy na Novoměstsku 1920–2020
Kniha vypráví o autobusové dopravě v našem kraji. Je zde 

zaznamenána prvorepubliková dopravní historie, kdy v této 
oblasti obsluhovaly linky jak poštovní autobusy, tak velký počet 
soukromých dopravců. Následující etapa se zabývá vývojem ze-
státněné dopravy po roce 1949. Třetí velkou etapou je období po 
roce 1989 až do dnešních dnů, kdy se doprava překlápí do nej-
modernější etapy a linky se znovu vrátily do rukou soukromých 
dopravních firem.

Nebylo jim souzeno žít
Helena Rezková a Pavlína Špatenková v knize popisují sokol-

ský odboj a pohnuté osudy 160 sokolů a sokolek, členů Sokolské 
župy Podkrkonošské-Jiráskovy a částečně i Sokolské župy Orlic-
ké (tj. oblast Trutnovska, Náchodska, Rychnovska, Královéhra-
decka a částečně i Orlickoústecka), vězněných a popravených 
nebo umučených během 2. světové války. Kniha popisuje na  
14 stranách také osudy opočenských sokolů.

České hrady a zámky z nebe
Publikace, kterou jste již u nás mohli zakoupit i dříve, nabízí 

netradiční pohled na panská sídla slavných i méně známých šlech-
tických rodů, které jsou spjaty s rozvojem krajiny východních 
Čech. Mezi mnoha hrady a zámky naleznete i ten náš, opočenský.

Zříceniny hradů, tvrzí a zámků – východní Čechy
Ve východních Čechách se nachází nejen mnoho zámků a hra-

dů, ale také zřícenin. Kniha představuje na více než 400 barev-
ných fotografiích 50 známých i málo známých lokalit, obsahuje 
množství odborných perokresbových nákresů, detailní popis 
přístupu a samozřejmě fundovaný nástin historie památky s po-
pisem stavebního vývoje od jejího vzniku až do současnosti.

Pohádky z Orlických hor
Oblíbené Pohádky z Orlických hor od Josefa Lukáška se do-

čkaly dalšího vydání. Pohádky o čertech, pokladech, vodníkově 
dceři a mnohé jiné doplnila ilustracemi Jarmila Haldová. K za-
koupení máme všechny čtyři díly.

Kriminální případy z Orlických hor 3
Autoři knihy Jiří Mach a Richard Chaloupka ve třetím díle 

Kriminálních případů z Orlických hor popisují další vzpomínky 
kriminalisty Richarda Chaloupky, který dlouhá léta působil na 
rychnovské kriminálce. Pojďte společně s nimi řešit kriminální 
případy v kraji pod Orlickými horami. (th)
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V Opočně proběhlo již 57. Národní setkání sokolníků s mezi-
národní účastí. Ve městě jste ve dnech od 10. do 13. října mohli 
potkávat sokolníky a sokolnice s jejich dravci v doprovodu lovec-
kých psů, navštívit večerní výřady ulovené zvěře nebo zhlédnout 
ukázky výcviku dravců. 

Oblíbené ukázky výcviku dravců na Vodětínském kopci nechyběly 
na sokolnickém setkání ani letos. foto: th

Slavnostní zahájení sokolnického setkání proběhlo na ná-
dvoří opočenského zámku. Po úvodních fanfárách uvítali Jiří 
Veselý, předseda Klubu sokolníků Českomoravské myslivecké 
jednoty, z. s., a Šárka Škrabalová, starostka města Opočna, přes 
sto sokolníků s jejich dravci, kteří se po tři dny účastnili honiteb 
v Opočně a blízkém okolí. Každý den byl zakončen večerními vý-
řady ulovené zvěře na zámeckém nádvoří.

„Na letošní ročník přijeli sokolníci z 9 zemí (Nizozemí, Bel-
gie, Německa, Itálie, Francie, Polska, Chorvatska, Bulhar-
ska, Slovenska). Celkem přijelo 109 sokolníků s dravci. Z Čech  
86 a 23 z ciziny,“ vyjmenovává přehled účastníků hlavní lovčí 
této akce Zdeněk Havránek. Na letošním setkání jsme mohli vi-
dět 45 orlů (29 našich a 16 zahraničních), 29 jestřábů (27 našich 
a 2 zahraniční), 15 sokolů (12 našich a 3 zahraniční), 14 harrisů 
(12 našich a 2 zahraniční), čtyři káně rudochvosté (naše), jedno-
ho výra velkého (náš), jednoho krahujce obecného (náš). „Za tři 
dny lovů bylo uloveno celkem 141 kusů zvěře, ve čtvrtek celkem 
52 kusů (16 srn, 16 zajíců, 19 bažantů, 1 kachna), v pátek celkem 
51 kusů (9 srn, 12 zajíců, 30 bažantů), v sobotu celkem 38 kusů 
(6 srn, 15 zajíců, 13 bažantů, 3 orebice, 1 liška). Sokolníci byli 
rozděleni do 12 skupin (6 orlích, 3 jestřábí, 1 harrisí, 2 sokolí). 
Lovilo se v 36 honitbách Královéhradeckého a Pardubického 
kraje. Všem myslivcům, kteří umožňují uspořádání této meziná-
rodní sokolnické akce poskytnutím svých honiteb, děkujeme,“ 
dodává Zdeněk Havránek. (th)

k a l e n d á ř  a k c í  —

l i s t o P a d  2 0 2 4

čt–pá
31. 10. –1. 11. 

Potravinová sbírka
ZŠ Opočno, Nádražní čp. 313
Sbírka do potravinové banky, kterou pořádá ZŠ 
Opočno. Trvanlivé potraviny, např. mléko, kon-
zervy, polévky, rýži, těstoviny, dětské přesní-
dávky, můžete nosit do budovy školy v Nádražní 
ulici, hlavní vchod od 12 do 17 hodin.

pátek 
1. 11. 
19:00

Tomáš Pfeiffer – Společná věc
Kodymův národní dům
Tóny tajemného prastarého nástroje – Vodnář-
ského zvonu – spojené s unikátní velkoplošnou 
projekcí. Předprodej vstupenek za 130 Kč v In-
formačním centru Opočno a on-line na www 
.dub.cz, GoOut.net. Vstupné na místě 160 Kč. 
Více informací na www.dub.cz a na telefonu 
774 032 776.

sobota 
2. 11. 

10:00–14:00

Tvořívá dílna „Adventní rozjímání“
Kapucínský klášter – refektář
Tvořivá dílna pro rodiče a děti, během níž si vy-
robíte vlastní betlém inspirovaný postavou sv. 
Františka z Assisi, zakladatele tradice živých 
jesliček. Více na straně 15.

sobota 
2. 11. 
14:00

Přednáška 
„Betlémy nejen z liturgického hlediska“ 
Přednáška Vladimíra Homolky, který se ten-
tokrát zaměří na téma betlémů, jenž jsou úzce 
spjaty s kapucíny. Více na straně 15.

sobota 
2. 11. 
19:00

Taneční kurzy pro začátečníky – 9. lekce – 
zahradní párty
Kodymův národní dům
Divácké vstupné: dospělí 60 Kč, studenti 40 Kč.

neděle 
3. 11. 
14:00

Autogramiáda Miloně Čepelky
ABistro – U Slunce, Opočno
Autogramiáda u příležitosti vydání nové knihy 
Josefové (kniha bude na místě k zakoupení). 
Srdečně vás zve Spolek ABAKUS, SOMIPO, 
Knihovna U Mokřinky – Mokré, obec Pře-
pychy a Pohoří a Senioři Opočenska.

neděle 
3. 11. 
15:00

Divadélko Batole – O třech prasátkách
Kodymův národní dům – malý sál
Maňásková pohádka Divadélka Batole pro 
nejmenší diváky. Vstupné 20 Kč.

sobota 
9. 11. 

7:00–10:00

Akce glukóza –16. ročník
Biochemická laboratoř
Přijďte si nechat změřit glykémii nebo glykova-
ný hemoglobin, ověřit osobní glukometr nebo 
se zeptat na problematiku cukrovky.

sobota 
9. 11. 

19:00

Taneční kurzy pro začátečníky – 
10. lekce – nácvičná
Kodymův národní dům
Divácké vstupné: dospělí 60 Kč, studenti 40 Kč.

úterý 
12. 11. 

18:00

Jedlíci na cestách
Kodymův národní dům – malý sál
Gurmánsko cestovatelská přednáška. S cesto-
vateli Jardou a Tomášem nahlédnete za oponu 
natáčení pořadu Jedlíci na cestách. Vstupné 
dobrovolné. Více na staně 13.

středa
13. 11.

17:00

Kurz trénování paměti
Městská knihovna Opočno
Kurz povede certifikovaná lektorka Ing. Jiřina 
Tichá. Je určen všem, kteří chtějí posílit svou 
paměť, bez ohledu na věk či dosavadní zkuše-
nosti. Více na straně 12.

pátek 
15. 11. 
19:00

Degustace rumů s Vladimírem Rajtíkem
Ateliér Renata



sobota 
16. 11. 
19:00

Taneční kurzy pro začátečníky – 
11. lekce – Věneček
Kodymův národní dům
Předprodej vstupenek na věneček bude pro-
bíhat během konání tanečních lekcí od 2. 11.  
Cena vstupného k sezení 150 Kč, ke stání 80 Kč.

středa
20. 11.

17:00

Kurz trénování paměti
Městská knihovna Opočno
Kurz povede certifikovaná lektorka Ing. Jiřina 
Tichá. Je určen všem, kteří chtějí posílit svou 
paměť, bez ohledu na věk či dosavadní zkuše-
nosti. Více na straně 12.

sobota
23. 11. 

8–12

Workshop „Zakládání bylinkových záhonů“
Kapucínský klášter
Naším cílem je rozšířit škálu pěstovaných 
léčivých bylin a postupně zahradu přiblížit 
k podobě barokních kapucínských zahrad. 
Více na straně 15.

so–ne
23.–24. 11. 

Advent na zámku
Státní zámek Opočno
Zažijte čas adventu dob dávno minulých. Dozví-
te se, jak slavila tento čas konce roku zámecká 
šlechta, kdy a odkud se vzal vánoční stromeček, 
jak si advent užívaly děti...Vstupenky k zakou-
pení on-line nebo na pokladně zámku.

so–ne
23.–24. 11. 

Adventní trhy v Ateliéru Renata
Ateliér Renata
Prodej vánočních dekorací, adventních svícnů, 
bytového textilu s vánoční tématikou výrobky 
ze dřeva s vánoční tematikou vánoční punč, 
svařáček a spousta dobrot... 
V sobotu 23. 11. otevřeno 10:00–18:00, 
v neděli 24. 11. 10:00–16:00.

so
23. 11. 

10:00–18:00

Zámecký jarmark
Státní zámek Opočno
Jarmark se bude konat venku na I. a II. nádvoří 
a v prostorách bývalé zámecké kuchyně. 
Více jak 50 místních i přespolních stánkařů 
představí své rukodělné a řemeslné výrobky. 
Vstupné jednotné 60 Kč, děti do 5 let zdarma.

úterý 
26. 11. 

17:30

Madagaskar s vůní vanilky a potu
Kodymův národní dům – malý sál
Cestovatelská přednáška Saši Ryvolové. Cesta 
na vlastní pěst na čtvrtý největší ostrov světa, 
někdy označovaný za „Osmý světadíl“. Vstup-
né dobrovolné. Více na straně 13.

čtvrtek 
28. 11.

18:30

Degustace japonské whisky NIKKA
Ateliér Renata

pátek 
29. 11. 

18:00, 18:30

Advent na zámku
Státní zámek Opočno
Zažijte čas adventu dob dávno minulých. Dozví-
te se, jak slavila tento čas konce roku zámecká 
šlechta, kdy a odkud se vzal vánoční stromeček, 
jak si advent užívaly děti...Vstupenky k zakou-
pení on-line nebo na pokladně zámku.

sobota 
30. 11.

10:00–16:00

Výstava „Za betlémy po Opočně“ 
Kapucínský klášter – refektář
V klášterním refektáři a přilehlých místnos-
tech si můžete prohlédnout rozmanité druhy 
betlémů a obdivovat tak zručnost a fantazii 
jejich tvůrců. Betlémy orientované nejen na 
kapucínskou a františkánskou provenienci, ale 
i lidovou tvořivost nejen z podhůří Orlických 
hor. Osloví každého, kdo chce a umí vnímat 
a naslouchat…  

sobota 
30. 11. 

16:45

Mikuláš v Opočně
Kupkovo náměstí
Tradiční mikulášská show se vrací v plné pa-
rádě s létajícími čerty, rozsvěcením vánočního 
stromu a ohňostrojem!

so–ne
30. 11.–1. 12. 

Advent na zámku
Státní zámek Opočno
Zažijte čas adventu dob dávno minulých. Dozví-
te se, jak slavila tento čas konce roku zámecká 
šlechta, kdy a odkud se vzal vánoční stromeček, 
jak si advent užívaly děti...Vstupenky k zakou-
pení on-line nebo na pokladně zámku.

Aktualizovaný kalendář akcí naleznete na www.opocno.cz.

z  o p o č e n s k ý c h  s p o l k ů  —

s v a z  t ě l e s n ě  P o s t i ž e n ý c H 
v  Č r ,  z .  s . ,  M o  o P o Č n o

Halloween v Ateliéru
Je říjen, setkání sokolníků, čas světýlek a dýní. A tak jsme 

uspořádali v pátek 11. října Halloween v Ateliéru. Nejprve jsme 
trochu vyzdobili salónek. Někteří přišli i oblečeni v různých 
kloboucích či oblečení, které nám právě tuto říjnovou dobu 
připomíná. Všechny přivítal Jirka Zácný a pak jsme hráli hallo-
weenské bingo. Losovaly se obrázky a každý si je zaškrtával na 
soutěžním papíru s dvanácti obrázky. Jako první vykřikla své 
BINGO Zdena Zajíčková a vyhrála láhev vína. Druhé BINGO 
a láhev vína získal Jirka Zácný. Všichni ostatní byli odměněni 
různými dýněmi a pravítky s černou kočkou. Dali jsme si výbor-
nou kávičku a Pavlínka nám vytvořila velice chutný strašidelný 
zákusek. Potom nastoupil Kvartet Jenne – Jirka Novotný, Gus-
tav Jenne, Michal Matěna a Radek Holeček. Začali hrát známé 
písničky, u kterých jsme si zazpívali a někteří si i zatancovali. 
Moc jsme si to odpoledne užili.

Letošní Halloween jsme společně prožili v Ateliéru Renata.
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Děkujeme mnohokrát Renatě Pultarové a Pavlínce za vytvo-
ření nádherné atmosféry a prvotřídní obsluhu. Miloslavě Richte-
rové a Anně Hvězdové za dodání ozdobných dýniček. Soně Polo-
vé za kočičí pravítka a hudebníkům za vytvoření radosti v očích 
všech přítomných.

Výlet do Rychnova nad Kněžnou

Výlet do Rychnova se vydařil a přálo nám i počasí.

V pátek 27. září jsme se vydali na výlet do nedalekého Rychno-
va nad Kněžnou. První naší zastávkou byl zámek – rodové sídlo 
Kolowratů. Získali jsme průvodce zapáleného do dějin, takže při 
výkladu nás různě zkoušel, my se mohli na všechno ptát, a když 
jsme věděli správnou odpověď, dostali jsme bonbón. Byla to 
velká legrace. Ze zámku jsme byli nadšeni. Potom jsme přešli 
chodbou do kostela Nejsvětější Trojice. Sedli jsme si do lavic, 
poslouchali výklad a nasávali kostelní atmosféru. Potom někteří 
vylezli na zvonici ke zvonu Kryštof. Následoval oběd v bufetu na 
náměstí. Hned po obědě jsme se šli podívat do Muzea hraček, 
kde nám paní průvodkyně vyprávěla příběhy hraček a co všech-
no uvidíme. A tedy bylo se opravdu na co dívat. Potom jsme ale-
spoň pozdravili paní Vlastu Tomkovou, která je nyní v Oblastní 
charitě v Rychnově. Náš výlet jsme zakončili v synagoze. I tam 
paní průvodkyně vyprávěla příběhy Židů a o historii synagogy. 
Nechyběla také zmínka o Karlu Poláčkovi.

Výlet jsme si opravdu užili. Bylo i krásné počasí. Tak zase urči-
tě někam vyrazíme příští rok.

Vždy s úsměvem
Po delší odmlce díky covidovým opatřením jsme opět uspořá-

dali v neděli 22. září úsměvné odpoledne. Však nám to zabralo 
hodně času, než jsme nacvičili všechno, co jsme chtěli předvést. 

Prvotní plán uspořádat toto odpoledne vzešel od Livie Ku-
chařové, nyní Blaško. Bohužel nám onemocněla a nemohla nám 
program uvádět ani zazpívat. V pátek jsme proto poprosili Petru 
Flígrovou, která nám ochotně vypomohla a celé představení od-
moderovala. Moc jsme jí za to vděčni a patří jí velký dík.

Jako první vystupující byl Martin Šafář, který nám zahrál 
dvě skladby na akordeon. Následovala scénka Červená šatovka, 
kterou nám předvedli Michal Matěna a Alena Přibylová. Jejich 
výbornému projevu jsme se pak dlouho smáli. Netradiční mód-
ní přehlídku zástěr uváděla Zdena Bittnerová. A že se modelky 
(Hanka, Kamila, Vendula, Jitka, Jaruška, Zdena, Alena, Ivanka, 
Lenka, Jarča) a modelové (Jaroslav a Jiří) opravdu snažili, o tom 
svědčil stálý potlesk a smích v sále. Jirka Zácný si nacvičil báseň 
na hudbu Marcela Zmožka, devět tanečnic se záclonami (Jana, 
Jarča, Kamila, Hanka, Jaruška, Zdena, Iva, Jitka, Vendula) před-
vedlo vystoupení pod vedením Renaty Pultarové a skladbu jim 
zahrál na housle Vojta Štěpánek.

Od jara do podzimu jsme fotografovali naše seniory při pro-
cházkách po Opočně a Lukáš Vondřejc nám zpracoval z těch-
to fotografií video. Hlavně babičky z Domovinky byly rády, že 
vidí po čase své bývalé sousedy a přátele. Také došlo na loso-
vání z odevzdané Letní hry pro seniory. Paní starostka Šárka 
Škrabalová vylosovala tři hlavní ceny ze sedmnácti odevzda-
ných brožurek se splněnými úkoly. Ostatní dostali květinový 
dárek, který všem nazdobila Eva Kolenová z Mělčan. Man-
želé Kolenovi pěstují jiřiny již mnoho let a jejich výstavy jsou  
nádherné.

Akci si užili jak diváci v hledišti, tak aktéři na jevišti.
 foto: 3× archiv spolku

Potom ještě Jaruška Koudelková ztvárnila veselou babičku 
a na pódiu byl přivítán Tornádo Lou, houslista z Dobrušky, Voj-
ta Štěpánek a zahrál nám Chválím Tě, země má, Tři oříšky pro 
Popelku a Ta naše písnička česká. A tu jsme si i my v sále rádi 
zazpívali. 

Všechno má jednou konec. A tak na písničku Každý na světě 
je tu rád jsme všem v hledišti zamávali. Velký dík patří také Mi-
loši Flígrovi, který nám bravurně scénu nasvítil a pouštěl hud-
bu. Jirkovi Jarošovi a Otovi Ptáčkovi děkujeme, že nám přivezli 
babičky z Domovinky, a všem fotografům, kteří dodali fotogra-
fie a záběry z tohoto odpoledne, aby z nich Milan Bittner mohl 
vytvořit záznam. A vy se ptáte, jestli bude i nějaká legrace příští 
rok? Budeme se snažit.

 Svaz tělesně postižených v ČR, z. s., MO Opočno

d e n  s e n i o r ů  
v  o P o Č e n s k é M  k l á Š t e ř e

Členové spolku Senioři z Opočenska ve spolupráci s Muzeem 
a galerií Orlických hor uspořádali začátkem října Den seniorů 
v kapucínském klášteře v Opočně. Po úvodní poutavé přednášce 
správce kláštera Bc. Petra Kubasy o historii kláštera a plánech 
na budoucí využití jeho prostor, doplněné prezentací fotogra-
fií, si účastníci prohlédli dokumenty o činnosti spolku seniorů 
a ukázky z prací jeho členů. Velmi zaujalo dekorativní vyřezává-
ní ovoce a zeleniny, které na místě ukázala členka spolku, a velký 
obdiv sklidily krásné výtvory krajkářek, členek Klubu přátel pa-
ličkované krajky při TJ Sokol Opočno, které i osobně předvedly 
ukázky paličkování krajek. 

Následoval koncert Lukáše Hvězdy, za jehož hudebního do-
provodu si účastníci společně zazpívali i zatančili. Nechybělo 
ani chutné občerstvení, které pro návštěvníky připravily členky 
spolku. Všichni tak strávili velice příjemné odpoledne, v jehož 
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průběhu si prohlédli i právě probíhající výstavy v areálu kláštera: 
Josef Korejz Blatinský – renesanční člověk z Javornice a Opočno 
jako malé Assisi.

Se zájmem jsme si vyslechli přednášku o historii kláštera a plánech 
na budoucí využití jeho prostor. foto: archiv spolku

 Členové spolku se v říjnu zúčastnili i dalších akcí, např. hod-
notné přednášky Vladimíra Homolky „Poutní místa Orlických 
hor“ s prezentací fotografií v opočenském klášteře a zajímavé 
akce ve studiu Ypsilon v Praze – předávání cen umělcům „Mistr 
zábavního umění”.  Senioři z Opočenska

z  P o Š t o u n í  s c H r á n k y 
u  M a X M i l i á n a

Vzpomínka – Cyril Vaníček a jeho vnuk
Uplynul již rok, co nás opustil a do filmového nebe odešel opo-

čenský rodák, filmový střihač, držitel Českých lvů Alois Fišárek. 
Ač většinu života strávil v Praze a na chalupě v Říčkách, rád 
se ve svých vzpomínkách vracel k dětství strávenému v Opoč-
ně a hrdě se hlásil ke svému dědečkovi Cyrilu Vaníčkovi: „Můj 
dědeček Cyril Vaníček byl v Opočně starostou od roku 1924 do 
roku 1944. Byl váženým občanem. Za jeho starostování doznalo 
Opočno velkého rozkvětu. A jak mi léta přibývají, jsem dědečko-
vi ve tváři čím dál více podoben. 

Moji rodiče odešli za války do Opočna z obav, že by po nich 
v Praze šlo gestapo, protože máma se znala s Fučíkem a dalšími 
lidmi v odboji. A opravdu se jim tady vůbec nic nestalo. Táta (ma-
líř Alois Fišárek st. – pozn. autora) byl v Opočně hodně aktivní, 
pořádal výstavy i koncerty, na které jezdil například slavný pia-
nista Josef Páleniček.“

Oba měli rádi Opočno a zaslouží si naši vzpomínku – tře-
ba o Dušičkách – svátku zesnulých. Cyril Vaníček zemřel  
10. 10. 1944, jeho vnuk Alois Fišárek 4. 11. 2023. Tak mě s tro-
chou nadsázky napadá, že snad Alois Fišárek zdědil kumšt po 
svém otci, akademickém malíři, a pevnou ruku, pečlivost a na 
filmový střih bystré oko po dědovi, starostovi města, který byl 
původním povoláním krejčí.

Místo setkávání –  
Dukova trafika a Poštouna U Maxmiliána

O významu místa pro návštěvníky 
svědčí i umístění turistického zna-
čení, o které nezištně pečují dobro-
volníci Českého svazu turistů. Škoda 
jen, že ze zámecké zdi zmizela turis-
tická mapa našeho regionu.

V tomto roce tomu je  
100 let od otevření trafiky 
na rohu dnešního Kupko-
va náměstí a Zámecké uli-
ce. Posledních pět roků, 
do konce letošního září, 
zde provozoval Spolek 
ABAKUS buditelské in-
formační centrum, Poš-
tounu U Maxmiliána.
     O kouzlu místa, předur-
čeného k setkávání míst-
ních i přespolních a vý-
chozího bodu turistů pro 
toulky městem, svědčí 
vzpomínka opočenského 
rodáka, herce Bedřicha 
Kollinera:

„Ne bez pohnutí se dí-
vám na fotografii, která 
zachytila velkého náměstí 
a Zámecké ulice, kde měl 
po léta trafiku válečný 

invalida pan Josef Duka. S potěšením prodával noviny, časopisy 
a tabákové výrobky. Proto se na tomto místě shromažďovali rá-
zovití občané našeho městečka, aby si navzájem vyměnili názo-
ry na události ve městě a okolí a sdělili si, co je nového v pražské 
politice. Uctivě zdravili kolemjdoucího pana starostu Vaníčka 
s panem tajemníkem Navrátilem, kteří mířili  na radnici. Jako 
školáček jsem chodil kolem tohoto hemžení a viděl jsem přemno-
ho osobitých opočenských figurek, ne nepodobných Poláčkovým 
hrdinům nebo postavičkám Drdova Městečka na dlani.“ 

Autogramiáda Miloně Čepelky
Malá vzpomínková akce na 100. výročí od otevření Dukovy 

trafiky a na postavičky prvorepublikového Opočna se uskuteční 
v neděli 3. 11. 2024 od 14 hodin v ABistru restaurace U Slunce. 
Jeho součástí bude autogramiáda Miloně Čepelky, kterou pořá-
dá Spolek ABAKUS u příležitosti vydání jeho nové knihy JOSE-
FOVÉ. Kniha bude na místě k zakoupení i podepsání. Těšíme se 
na vás! Jiří Králíček

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

z a k o n Č e n í  l é t a  n a  j i t ř e n c e

Rychlý nástup podzimu nám připomněl, že je letošní léto již 
za námi. Ale proč si léto nepřipomenout pohodou a něčím dob-
rým na zub? Proto jsme si jedno zářijové odpoledne pozvali na 
návštěvu paní Alenku, která nám hrou na akordeon vykouzlila 
příjemnou atmosféru. K příjemné hudbě patří i dobré jídlo a pití. 
Proto jsme se rozhodli, že si opečeme špekáčky. 
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Klienti si na špekáčcích pochutnali v zázemí domova.
 foto: archiv Jitřenky

Počasí bylo nádherné, ale jakmile si všimlo, že chceme opé-
kat, začalo nás zlobit deštěm. Nám to ale náladu nezkazilo a díky 
šikovným rukám našich zaměstnanců jsme o pěkné odpoledne 
nepřišli. Špekáčky jsme opekli venku na grilu a klienti si pak 
na nich mohli v zázemí domova v klidu pochutnat. Mastnotu 
„spláchli“ nealkoholickým pivem. Libá vůně opékaných špekáč-
ků a příjemné lidové písničky se nesly domovem do pozdního 
odpoledne. Magdalena Kulhavá, sociální pracovnice

d o M á c í  H o s P i c  s e t k á n í 
d ě k u j e  v Š e M  d á r c ů M

Rádi bychom touto cestou poděkovali všem, kteří svými dary 
podporují náš Domácí hospic Setkání. Někteří z vás jsou s námi 
již od vzniku hospice, tedy jedenáctým rokem, a pravidelně nám 
projevujete svou štědrost. Moc si toho vážíme. Všechny dary, 
a především ty pravidelné, nám poskytují tolik potřebnou jis-
totu při plánování naší činnosti. Stále více si uvědomujeme, jak 
důležité je, aby o hospicové službě bylo slyšet a lidé mohli prožít 
poslední etapu života v kruhu své rodiny.

Pokud byste chtěli hospic také podpořit, informace najdete na webu 
www.hospicrychnov.cz.

Díky vaší podpoře jsme letos mohli zakoupit čtyři kyslíkové 
koncentrátory, které spolu s dalšími půjčujeme nejen našim pa-
cientům, ale i široké veřejnosti. Je o ně opravdu veliký zájem.

Ještě jednou děkujeme za veškerou vaši podporu. Pokud byste 
nás také chtěli podpořit, více informací najdete v sekci „Pro dár-
ce“ na našich stránkách www.hospicrychnov.cz.

 Domácí hospic Setkání

d ě t i  z  d ě t s k é H o  d o M o v a 
v y r a z i l y  n a  l e d

Hurá na brusle! foto: archiv autora

Vedení dětského domova v Sedloňově a všichni zaměstnanci 
i děti by touto cestou rádi poděkovali Michalu Trubačovi a všem 
jeho kolegům, kteří mají v gesci zimní stadion v Opočně. Pan 
Trubač si určitě zaslouží velké poděkování za to, že umožnil dě-
tem z domova zažít takovou radost a zábavu na ledě. Takové akce 
mohou mít obrovský pozitivní dopad na jejich životy. Proto ještě 
jednou děkujeme za zpestření nedělního odpoledne.

 Za Dětský domov a školní jídelnu Sedloňov  
 Mgr. Milan Macek

s p o r t  —

P o j ď  H r á t  H o k e j  n a v Š t í v i l y 
t é M ě ř  d v ě  d e s í t k y  d ě t í

V sobotu 28. 9. proběhla na našem zimním stadionu akce Pojď 
hrát hokej, na kterou dorazily téměř dvě desítky dětí.

Na ledě byly pro děti připraveny různé dovednostní soutěže 
a hry. V jedné třetině mohly děti zhlédnout i modelové utkání na-
šich nejmenších Baronů. Děti si nadále mohly vyzkoušet výstroj 
jak hráčskou, tak i brankářskou. 

Kdo ví, možná se díváme na budoucí hokejové hvězdy.
 foto: archiv HC Baroni Opočno

Dozvěděly se i nějaké informace o našem klubu a zjistily, co 
bude obnášet hrát lední hokej. Každý nakonec ještě obdržel 
drobné dary a také už i časy tréninků nejmladších kategorií.  Dě-
kujeme všem za účast a těšíme se na vás! Brzy na viděnou!

 HC Baroni Opočno
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P o d P o ř  o P o Č e n s k ý  H o k e j 
v  o n l i n e  H l a s o v á n í

Puky pomáhají je název projektu od společnosti Kaufland, 
která tak opět po roce podpoří několik menších klubů v celé re-
publice. 

Jak podpořit náš klub? Stačí na webu www.k-hockey.cz hlaso-
vat pro náš klub. V sekci kluby bez prodejny najdeš náš klub s na-
ším logem, pod ním kliknout na „hlasovat“, poté zadat e-mail, 
na který vám přijde ověřovací kód. Ten vyplníte do požadovaného 
rámečku a váš hlas je započten. Hlasovat můžete 1× za den do  
5. 11. 2024. Tak neváhej a hlasuj!  HC Baroni Opočno

s e z ó n a  n a  z i M n í M  s t a d i o n u 
j e  j i ž  v  P l n é M  P r o u d u

Na zimním stadionu již pilně trénují hokejisté, děti se ve ško-
ličce učí bruslit a zahájeno bylo také veřejné bruslení. 

Škola bruslení
Vezměte své ratolesti na školu bruslení a dopřejte jim trochu 

zábavy a pohybu! Každou sobotu od 15:15 do 16:15. Případné 
změny najdete na stránkách hokej.opocno.cz.

Veřejná bruslení
Každou sobotu a neděli, časy bruslení najdete rovněž na 

stránkách hokej.opocno.cz.

Mistrovská utkání mužů 
2. 11. v 16:15 HC Spartak Polička B – HC Opočno 

6. 11. v 18:00 Lokomotiva Česká Třebová – HC Opočno
10. 11. v 17:00 HC Opočno – HC Skuteč

16. 11. v 16:15 Rebels Polička – HC Opočno
23. 11. v 17:00 HC Opočno – HC Litomyšl B

b o X e r s k ý  k l u b  s o k o l a 
z v e  d o  s v ý c H  ř a d

Srdečně vás zveme na tréninky do boxerského klubu Sokol. 
Skupiny jsou rozděleny do dvou kategorií – děti + dorost a do-
spělí. Vítání jsou chlapci i dívky. Tréninky pro děti + dorost 
probíhají v úterý od 15:00 a ve čtvrtek od 15:30. Tréninky pro 
dospělé probíhají v úterý od 16:00 a ve čtvrtek od 16:30. Smíše-
né tréninky pro všechny věkové kategorie probíhají v pondělí, 
středu a pátek od 15:00. Individuální tréninky jsou možné po do-
mluvě s trenérem. Tréninky probíhají v budově „Sokolský dům“, 
Kupkovo nám. 134, 1. patro. Telefonní kontakt 770 664 089.

a t l e t i c k á  P ř í P r a v k a  j e  v i d ě t

Stříbrní hoši
Tak jako každý rok se i letos starší děti z dobrušské přípravky, 

kterou navštěvuje i hodně kluků a holek z Opočna, účastnily zá-
vodů v atletickém čtyřboji v rámci krajského přeboru družstev. 
Vzhledem k velkému počtu dětí s chutí závodit jsme i v tomto 
roce mohli nasadit dvě družstva dívek a dvě družstva chlap-
ců, stejně jako největší oddíly a kluby v kraji. Celkem se tak za 
dobrušskou přípravku vystřídalo na závodech krajského přebo-
ru neuvěřitelných 37 dětí!

Atletická přípravka SK Dobruška foto: archiv autora

Hned v prvních jarních kolech se ukázalo, že i letos můžeme 
pomýšlet na krajské finále, do kterého postupovalo osm nejlep-
ších družstev dívek a osm nejlepších družstev chlapců. Povedlo 
se a ve finálových bojích jsme opět nechyběli.

Finále proběhlo na krásném stadionu Václava Šperla 
v Dobrušce ve čtvrtek 26. září. Všechny děti bojovaly jako lvi 
a praly se o každý metr, vteřinu – o každý bod. V silné konku-
renci se nakonec dívky umístily na krásném osmém místě z cel-
kových dvaceti šesti družstev! Velmi napínavé bylo soupeření 
našich nejlepších borců (Jeníček A., Mrázek, Novotný, Skála, 
Stodůlka, Zvolánek) v chlapecké kategorii. Ze základních kol 
jsme totiž věděli, že některá z medailí je velmi blízko. Po nesku-
tečných výkonech v jednotlivých disciplínách vybojovali kluci 
fantastické stříbro se součtem 3714 bodů, pouhých 77 bodů za 
vítězným Kostelcem nad Orlicí. Celé představení přípravky oz-
dobil svým suverénním vítězstvím v běhu na 600 metrů Eliáš 
Mrázek, který se časem 1:53.10 katapultoval na 1. místo v kraji 
a zároveň 13. místo v České republice ve své věkové kategorii!

Republikový úspěch mini-přípravky
Velký úspěch zaznamenaly v tomto roce i nejmenší příprav-

kové děti, které se začátkem června zapojily do celorepublikové 
soutěže atletických přípravek v rámci projektu Českého atletic-
kého svazu Atletika pro děti. Jako každý rok bylo vypsáno ně-
kolik disciplín pro nejmenší děti, ze kterých bylo možné vybírat. 
My jsme se rozhodli uspořádat „atletický pětiboj na nečisto“, ve 
kterém dostaly možnost zazávodit si všechny děti, které zatím 
na závody nejezdí, ale intenzivně se na ně připravují.

Závodů se zúčastnilo celkem dvacet čtyři dívek a chlapců ve 
věku 5 až 8 let. Všichni jsme si to moc užili (děti, rodiče i my tre-
néři). Všechny děti obdržely za své skvělé výkony diplomy, me-
daile a předem zaslané drobné ceny. Výsledky, fotografie a video 
jsme odeslali na svaz a s napětím očekávali, jak letos v porovnání 
s ostatními oddíly dopadneme.

K našemu velkému překvapení a radosti jsme se o týden poz-
ději dozvěděli, že jsme se mezi téměř stovkou přihlášených od-
dílů a klubů z celé České republiky umístili na 2. místě a může-
me se těšit na návštěvu hlavní organizátorky soutěže paní Dity 
Franklové v Dobrušce a věcné ceny v podobě atletického náčiní.
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Návštěva se nakonec uskutečnila 27. září. Spolu s paní Fran-
klovou se přijel na náš slavnostní „trénink“ podívat i maskot 
Atík, který se stal okamžitě středem pozornosti, a o zábavu bylo 
postaráno. Připravili jsme všem dětem malé občerstvení, paní 
Franklová si prohlédla stadion, padla slova chvály na adresu 
celého atletického oddílu a nakonec nám předala sadu překážek 
pro nejmenší atlety a drobné dárky. Po závěrečné fotografii jsme 
se všichni s úsměvy na tváři rozešli domů s pocitem, že to děláme 
dobře. Děkujeme, paní Franklová.

Všem dětem moc gratulujeme a děkujeme za skvělou reprezen-
taci dobrušské atletiky a přejeme mnoho dalších úspěchů i v nad-
cházející atletické sezóně. Velké díky patří také rodičům za to, že 
vedou a motivují své děti ke sportu, a samozřejmě i všem trenérům 
a členům vedení atletického oddílu, bez kterých by to nešlo. Velmi 
si vážíme i podpory města, díky kterému mají děti z Dobrušky 
a širokého okolí skvělé zázemí pro trénování v krásném prostředí 
atletického stadionu.  Za tým trenérů atletické přípravky 

 Klára Heranová a Jan Škop

v o l e j b a l i s t k y  P ř e z i M u j í 
v e  s t ř e d u  t a b u l k y

Volejbalistky teď čeká zimní příprava na jaro. foto: archiv autorky

Volejbalový tým opočenských žen ukončil podzimní kolo 
okresní soutěže B třídy. Po podzimním kole jsou ve středu tabul-
ky. Během zimního období budou mít čas na další trénování, aby 
byly připraveny na jarní kolo zápasů, které začne v květnu. Oddíl 
volejbalu hraje za TJ Spartak Opočno. Šárka Škrabalová

t e n i s o v ý  t u r n a j  v e  Č t y ř H ř e

Za krásného podzimního sluníčka uspořádal tenisový oddíl při 
TJ Sokol Opočno třetí ročník tenisového turnaje čtyřher. Hráči 
z tenisové přípravky doplnili své starší členy a předváděli velmi 

kvalitní tenis. A že v Sokole mají možnost sportovat příslušníci 
všech věkových kategorií, dokládá na turnaji účast dědy se sy-
nem a vnukem. Dveře do Sokola jsou otevřené pro všechny. Vyu-
žijte toho a přijďte si zasportovat. 

Sportovní den byl zakončen bohatým rautem už za účasti 
rodinných členů a přátel. Dík patří organizátorům krásného 
turnaje, také Ing. Kalendovi z rybářství Kolowrat za technickou 
podporu a paní Vojnarové, vedoucí areálu koupaliště a kemp 
Broumar.  Za TJ Sokol Opočno Lukáš Koďousek

n o M i n u j t e  s v é  f a v o r i t y 
n a  s P o r t o v c e  r o k u

Okresní sdružení ČUS Rychnov nad Kněžnou, z. s., ve spolu-
práci s agenturou SPORT AKTION s.r.o., Chomutov, MÚ Rych-
nov nad Kněžnou a pod záštitou předsedy ČUS Praha a starosty 
města Rychnova nad Kněžnou připravuje 13. ročník slavnost-
ního vyhlášení ankety Nejúspěšnější sportovec roku 2024. Ga-
lavečer proběhne v pátek 31. ledna 2025 od 18 hodin v Pelclově 
divadle v Rychnově nad Kněžnou.

Oceněni budou jednotlivci v kategorii žactva, dorostu–juni-
oru a dospělých, kolektivy mládeže a kolektivy dospělých, vete-
ráni, trenéři, cvičitelé, funkcionáři TJ/SK, pořadatelé významné 
sportovní akce, sportovní osobnost okresu, starosta maximálně 
podporující sport v obci.

Podmínkou pro zařazení navržených do nominací na nejú-
spěšnější sportovce/kolektivy za rok 2024 jsou:

 − výrazné úspěchy jednotlivců/kolektivů minimálně na úrovni 
krajských soutěží, dále úspěchy na MČR, ME, MS apod.
V případě trenérů, cvičitelů, funkcionářů TJ/SK jsou:

 − dlouhodobá úspěšná trenérská činnost s mládeží i dospělými,
 − pozice osobního trenéra, trenéra kolektivů, který splnil krité-

ria pro ocenění jednotlivce nebo sportovního kolektivu,
 − dlouhodobá organizátorská funkcionářská práce na úrovni 

TJ/SK.
Nejlepší sportovce, kolektivy a trenéry může navrhnout jaká-

koliv právnická či fyzická osoba sídlící na území okresu Rychnov 
nad Kněžnou, obce a města, TJ/SK, svazy/komise a další spor-
tovní subjekty nesdružené v Okresním sdružení ČUS Rychnov 
nad Kněžnou, z. s., (Sokol, Auto klub ČR atd.) s přihlédnutím 
k těmto zásadám, a to ve skupinách výše uvedených.

Návrhy podávané na adresu: Okresní sdružení ČUS Rychnov 
nad Kněžnou, z. s., U Stadionu 1498, 516 01 Rychnov n. Kn. nebo 
e-mailem: cstvrychnov@seznam.cz  musí obsahovat: jméno a pří-
jmení sportovce, data narození, adresu bydliště, členství v TJ/SK 
na území okresu Rychnov nad Kněžnou, oddíl, ve kterém sportu 
je, sportovní úspěchy dosažené v roce 2024,  jméno navrhovatele.

Uzávěrka podání návrhů na OS ČUS Rychnov nad Kněžnou, 
z. s., je v pátek 3. ledna 2025. Dagmar Hubálková, 

 OS ČUS Rychnov nad Kněžnou, z. s.

Uzávěrka příštího čísla 17. 11. 2024 v 15 hodin — Vyjde 27. 11. 2024
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     ELEKTROVÝROBA  

STROJÍRENSKÁ VÝROBA

VAKUOVÁ TECHNIKA

Podrobné informace k jednotlivým pozicím na www.pzp.cz.

V případě zájmu prosím kontaktujte naše personální oddělení:

Markéta Novotná, tel:  494 629 123

email:  marketa.novotna@pzp.cz

Hledáme nové spolupracovníky 
na pracovní pozice:

 

 
● Mistr elektrovýroby

● Elektrotechnik / Elektromechanik

Nabízíme: 

Zázemí úspěšné české společnosti s dlouholetou tradicí
  Práci v jednosměnném provozu s možností osobního rozvoje

Příjemné pracovní prostředí

Nástup možný ihned

Hledáme  rdcaře

 Hlavní stavbyvedoucí
 Přípravář staveb
 – rozpočtář a nákupčí
 Manažer projekční
 kanceláře
 Zedník / Zednická parta

Kontakt: Vendula Borovská
 +420 724 132 571
 www.stating.cz

Sběratel s více něž 30letou praxí koupí a bezplatně ohodnotí staro-
žitnosti všeho druhu. Např. obrazy, mince, zlato, hodiny, stříbro, 
porcelán a další starožitnosti. Platím vždy hotově na místě. Nej-
lepší ceny od sběratele! Volejte 732 961 266.
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program pro děti i dospělé 
na Kupkově náměstí

sobota 30. listopadu 2024

Vánoční vytrubování (Žesťové sdružení Dobruška)

Začátek hlavního programu

Andělé

P Ř Í J E Z D  M I K U L Á Š E

O H Ň O S T R O J

Čertovský rej

rozsvěcení vánočního stromu

Občerstvení zajištěno.  Vstupné dobrovolné.

Pořádá město Opočno ve spolupráci s Divadelním spolkem Opočno – Divadlem Kodym.

Žádáme návštěvníky akce, aby dbali na bezpečnost a řídili se pokyny pořadatelů.

Létající čerti

16:45
17:00

Scénář a režie: Josef Machač
Kostýmy: Iva Hušková
Efekty, ohňostroj: Václav Krb
Zvuk: Jan Juriček


	_Hlk176421433

